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صفحه صفحه 55 را بخوانید را بخوانید

 روزنامه دریا درگفتگو با مقام ارشد آموزشی استان بررسی کرد

چالش های آموزش و پرورش هرمزگانچالش های آموزش و پرورش هرمزگان
در حال حاضر بیش از ۱۳ هزار دانش آموز اتباع در استان هرمزگان مشغول تحصیل هستند 
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  قاچاق سوخت متوقف می شود ؟ 
چه کسی مسئول است ؟

سامانه اجاره  بها در بندرعباس 
راه اندازی نمی شود؟

در سخنانی پیش از خطبه های نماز جمعه 

بندرعباس عنوان شد

ارائه ۶۰ خدمت متنوع درکتابخانه های 
عمومی

 آغاز توزیع تغذیه رایگان نان
 و خرما در مدارس بندرعباس

3

استاندار هرمزگان عنوان کرد 

 تصمیمات راهبردی مدیریتی 
گره گشای اجرای طرح فاضلاب بندرعباس 

تیترهای امروز

 در مقایسه با کشور از لحاظ نیروی انسانی در وضعیت مطلوب تری قرار دارد 
و جذب معلم در هرمزگان در سال تحصیلی جدید نسبت به گذشته ۱۳۰ درصد 
افزایش یافته است و ۸۰۰ معلم جدیدالاستخدام به مجموعه فرهنگیان استان 

افزوده شدند.
 دلایــل ترک تحصیل شــامل مشــکلات مالی، تمایل به کســب درآمد و 
اختلالات یادگیری می باشــد. آمــوزش و پرورش برای کاهــش این آمار، 

برنامه هــای مشــاوره ای و حمایتی بــرای خانواده ها و دانش آمــوزان ارائه 
 می دهد تــا آن ها بتوانند مشــکلات خــود را مدیریت کننــد و به تحصیل 

ادامه دهند.
 آموزش مهارت های زندگی و ایجاد فضای خلاقانه در کلاس ها از اولویت های 
آموزش و پرورش اســت. برنامه هایی برای بهبود محتوای آموزشی و تقویت 

توانمندی معلمان در دست اجراست.

 ماجرای نامه دادستان قشم 
به دبیر مناطق آزاد چه بود؟
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گروه خبر // اجرای طرح تغذیه رایگان در مدارس دخترانه بندرعباس و 
گسترش آن به تمام مدارس استان هرمزگان در دستور کار قرار گرفت

به گزارش خبرنگار دریا ؛ دهم آبان ماه مهدی دوستی در نشست شورای آموزش 
و پرورش استان با تأکید بر لزوم توزیع تغذیه رایگان در مدارس، بیان کرد: »باید 
طی دو هفته آینده، در یکی از محلات بندرعباس، توزیع رایگان نان کامل و خرما 
با اولویت مدارس دخترانه آغاز شود و هر چه سریع تر برآورد نهایی برای اجرای 

این طرح در سراسر استان انجام شود.«
وی خاطرنشان کرد: »این طرح با هدف بهبود تغذیه دانش آموزان و ارتقای سلامت 
آنان اجرا می شود و تلاش داریم به زودی آن را به تمامی مدارس استان گسترش 

دهیم.«
گفتنی اســت که در کمتر از ۲۰ روز، این وعده تحقق یافت و شاهد توزیع تغذیه 
رایگان نان کامل و خرما در بین دانش آموزان مدارس پایلوت بندرعباس بودیم. 

همچنین، این طرح به زودی به عنوان اولین اســتان کشور، به صورت مستمر در 
تمامی مدارس هرمزگان اجرایی خواهد شد.

 آغاز توزیع تغذیه رایگان نان و خرما
 در مدارس بندرعباس

گروه خبر // اســتاندار هرمــزگان با تأکید بر 
تصمیمات راهبردی مدیریتی گرفته شده برای 
شروع و پیشــبرد مطابق برنامه طرح فاضلاب 
بندرعباس، واقعی ســازی قیمت آب مصرفی 
صنایع و بالابردن قیمت در سال ۱۴۰۰ ، محدود 
سازی و ممنوعیت برداشت آب دریا و شیرین 
ســازی آن توســط صنایع را جزو مهم ترین 

تصمیمات در این زمینه دانست. 
به گزارش خبرنگار دریا ، مهدی دوستی استاندار 
هرمزگان در حاشــیه بازدید میدانی از فاضلاب 
بندرعباس و نشست بررســی وضعیت پیشرفت 
طرح، گفت: برای پیگیری اجرای طرح ساماندهی 
فاضلاب بندرعباس جلسات به صورت مستمر در 
استانداری و محل سایت پروژه برگزار می شود و 
در ادامه همین روند و بررســی پروژه و تخصیص 
منابع جلسه ای در محل اجرای پروژه برگزار شد.

وی افزود: ساماندهی فاضلاب بندرعباس آرزوی 
دیرینه و باقیمانده ی مردم بود که متأسفانه به دلیل 
ســختی کار و عدم جســارت لازم در دوره های 
قبلی انجام نشــده بود اما در سه سال گذشته بالغ 
بر ۳۵۰۰ میلیارد تومان منابع به طرح تزریق شد و 

روند اجرای پروژه تداوم یافت.
اســتاندار هرمزگان گفت: اجرای این پروژه مهم و 
اساسی ناشــی از اتخاذ چند تصمیم راهبردی بود 
که یکی از مهمترین این تصمیمات، واقعی سازی 
قیمت آب مصرفی صنایع و بالابردن قیمت در سال 
۱۴۰۰ بود و تصمیم مهم دیگر محدود ســازی و 
ممنوعیت برداشت آب دریا و شیرین سازی آن بود 

که در نتیجه آن خرید پساب فاضلاب برای صنایع 
دارای صرفه اقتصادی شد.مهدی دوستی فروختن 
پساب فاضلاب در کل کشور را کاری نوین دانست 
و اشاره داشت: ما پساب فاضلاب سال های آینده 
را پیش فروش کردیم و بــا درآمد حاصل از آن، 
طرح فاضلاب را به سرانجام رساندیم این مسائل 
شاید در کتب و مقالات نوشته شود اما عملی کردن 

آن سنگین و سخت است.
استاندار هرمزگان گفت: با تمام کارهای انجام شده 
متوجه کمبود منابع شدیم و بر همین اساس نیاز بود 
بانک ها نیز پای کار بیایند در همین جهت، مطالعات 
اقتصادی آغاز و سوددهی پروژه را بررسی و ارائه 
کردیم که در نتیجه بانک ملی پای کار آمد و ۱۶۰۰ 
میلیارد تومان تسهیلات به این  طرح تخصیص داد.
وی با تاکید بر اینکه دولت بایســتی همواره نقش 
رگولاتوری و تنظیم  گری را ایفا کند ادامه داد: در 
حال حاضر پیشــرفت این پروژه را مدیون اتخاذ 

تصمیمات کلیدی و تلاش و شجاعت مهندسان و 
مدیران طرح هستیم که باتوجه به برنامه زمانبندی 
در نهایت این طرح در سال آینده تکمیل و به مردم 

استان تقدیم شود.
دوســتی گفت: فاضلاب ورودی به خلیج فارس 
هم  از نظر شاخص های آلایندگی محیط زیستی 
در سطح اســتاندارد قرار دارد و بخش های باقی 
مانــده در طرح ســاماندهی فاضلاب بندرعباس 
مربوط به کیفی سازی و شیرین سازی آب همچنین 
تحویل آن به صنایع است.وی با تأکید بر اینکه تا 
پایان طرح مــدت زمان زیادی باقی نمانده اظهار 
داشت: در برخی محلات نیز فاضلاب ورودی به 
خورها مثل خور گورسوزان چهره شهر را زشت 
کرده بود که عملیات اجرایی آن طرح هم شــروع 
شده و بیش از ۶۰ درصد لوله ها رسیده و مطابق 
 برنامه زمان بندی اجرا و به مردم بندرعباس تحویل 

خواهد شد.

استاندار هرمزگان عنوان کرد 

گــروه خبر // مدیرکل بنــادر و دریانوردی هرمــزگان از پهلودهی تصمیمات راهبردی مدیریتی؛ گره گشای اجرای طرح فاضلاب بندرعباس 
چهاردهمین کِشتی حامل کالای اساسی در اسکله ۱2 مجتمع بندری 

شهید رجایی خبرداد.
به گزارش خبرنگار دریا ؛»حســین عباس نژاد« افزود: با پهلودهی یک فروند 
کشــتی حامل ۲۱ هزار تن برنج از روز گذشته در اسکله ۱۲ مجتمع بندری 

شهید رجایی، کار تخلیه آن از امروز آغاز می شود.
وی با اشاره به افزایش ۴۰۳ درصدی واردات برنج در این بندر ادامه داد: این 
کشتی ســومین کشتی حامل برنج وارداتی است که تا کنون در مجتمع بندری 

شهید رجایی پهلودهی شده است.
مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی گفت: روزانه به صورت تقریبی 
سه هزار و ۲۰۰ تنُ برنج از این شناور حامل کالای اساسی آغاز و به منظور 
حمایــت از تولیدکننــدگان داخلی، این محموله برنج نیــز در انبارهای بندر 

ذخیره سازی می شود.
به گفته عباس نژاد؛ از ابتدای سال جاری تا کنون ۵9۶ هزار و ۳۶۴ تنُ کالای 
اساســی وارد بندر شهید رجایی شــده که از این میزان ۲۲۲ هزار و ۳۱ تنُ 
گندم و 79هزار و ۶۰۰ تن برنج بوده اســت.وی با اشاره به واردات 79 هزار 

و 7۶۰ تنُ برنج از ابتدای ســال جاری تا کنون اضافه کرد: همچنین از ابتدای 
سال جاری تاکنون چهار فروند شناور حامل گندم، سه شناور برنج، دو شناور 
روغن، دو شناور کود، دوشناور کنجاله سویا و یک شناور نیز حامل شکر در 

این بندر پهلودهی شده است.
بندر شــهید رجایی یکی از مهم ترین مبادی ورودی کالای اساســی کشور 
محسوب می شــود که دارای ۱۸ باب انبار مسقف به مساحت ۱۳۰ هزار متر 
مربــع با ظرفیت بیش از ۳۵۰ هزار تنُ، تعداد ۶ پســت اســکله ویژه کالای 
اساسی، ظرفیت ۱۰۰ هزار تنُ انواع کالاهای اساسی فله خشک، 9۰ هزار متر 
مربع محوطه بارانداز و همچنین تعداد سه پایانه نگهداری فرآورده های روغن 

خوراکی به ظرفیت ۳7۰ هزار تنُ است.
ایــن بندر با ظرفیت ۱۰۰ میلیــون تنُ کالای فلــه و 7.۵ میلیون تنُ کالای 
کانتینــری، بزرگ تریــن و پیشــرفته ترین پایانه هــای کانتینری کشــور را 
در اختیــار دارد و حجــم گســترده ای از عملیــات جابه جایــی کالاهای 
عمومی به خصوص محصولات فولادی، فله خشــک)غله و ســنگ آهن(، 
 فلــه مایع)روغن هــای خوراکــی( و فرآورده هــای نفت خــام در این بندر

 انجام می گیرد.

پهلودهی چهاردهمین کِشتی کالای اساسی در بندر شهید رجایی 

گروه خبر // رئیس دادگستری شهرستان بندرلنگه گفت: هیچ عذری برای نبود کمربندی بندرلنگه قابل قبول نیست و بزودی به ترک فعل متولیان 
امر ورود خواهیم کرد.

ســعید اطمینانی رئیس دادگستری شهرستان بندرلنگه در خصوص پیگیری احداث پروژه قریب به ۱۵ سال معطل مانده کمربندی بندرلنگه، اظهار داشت: هیچ 
عذری از نبود کمربندی بندرلنگه قابل قبول نیست به ترک فعل متولیان امر ورود خواهیم کرد.

وی افزود: نبود اعتبار، خرابی ماشین آلات، عدم تعامل بین دستگاه ها برای ما قابل پذیرش نیست.اطمینانی بیان داشت: نبود کمربندی سبب به وجود آمدن مشکلات 
بسیار برای این شهر شده است که جان و مال مردم را در معرض خطر قرار می دهد.رئیس دادگستری شهرستان بندرلنگه ادامه داد: سنوات گذشته به ما گزارشاتی 
رســیده که ۲ کیلومتری در این پروژه کار شده و سپس به مدت ۱سال تعطیل گردیده که این امر موجب نارضایتی عمومی شهروندان بندرلنگه ای شده است.به 
 گزارش فارس ، این مقام قضایی افزود: مجموعه قضایی بندرلنگه به موضوع کمربندی این شهر ورود خواهد کرد و چناچه قصوری از متولی امر باشد طبق مقرارت

 برخورد می شود.

ورود دستگاه قضا به پروژه معطل مانده کمربندی بندرلنگه

آسیب های فضای مجازی 
برخانواده
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رییس سازمان اداری و استخدامی کشور خبر داد
 استخدام ۶ هزار نفر از طریق آزمون روز 

2۳ آذر
 گروه سیاسی // رییس سازمان اداری و استخدامی کشور از استخدام 
بیــش از ۶ هزار نفر از طریق آزمــون روز ۲۳ آذر خبر داد. علاءالدین 
رفیع زاده در گفت وگو با ایســنا، درباره تعداد آزمون های استخدامی که 
تا پایان سال برگزار می شود، اظهار کرد: بستگی به تقاضای دستگاه های 
اجرایی دارد ولی هر سال معمولا دو آزمون استخدامی برگزار می کنیم.
وی ادامه داد: یک آزمون ۲۳ آذر برگزار می شود و احتمالا دیگر تا پایان 
سال آزمون نداشته باشیم. در این آزمون بیش از ۶ هزار استخدام خواهند 
شد.رییس سازمان اداری و استخدامی کشور درباره جذب پرستاران نیز 
بیان کرد: مجوزی جداگانه برای جذب پرستاران گرفته ایم که استخدام آن 
جداگانه انجام می شود. در حال برنامه ریزی هستیم و اگر فرصت کنیم 
امســال آزمون را برگزار می کنیم، در غیر این صورت سال آتی برگزار 

می کنیم. در این زمینه با وزارت بهداشت در حال همکاری هستیم.

دستور کار کمیسیون های تخصصی مجلس
۵ وزیر دولت برای پاسخ به سوالات نمایندگان 

به مجلس می روند
  گروه سیاســی // ۵  وزیر دولت چهاردهم برای پاسخ به سوالات 
نمایندگان در کمیسیون های تخصصی مجلس حضور پیدا می کنند. به 
گزارش ایسنا، جلسات کمیسیون های تخصصی مجلس در هفته جاری 
به شرح زیر تشکیل می شود:کمیسیون اصل 9۰ در جلسه ای با حضور 
معاون حقوقی و معاون پارلمانی رئیس جمهور به بررسی انتصابات مغایر 
با قانون نحوه انتصاب اشــخاص در مشاغل حساس می پردازد.بررسی 
نحوه تاثیر معدل دانش آموزان دوره متوسط دوم در سنجش و پذیرش 
دانشگاه ها و موسســات آموزش عالی در دستور کمیسیون آموزش و 
تحقیقات قرار دارد.رئیس ســازمان تامین اجتماعی برای ارائه گزارش 
درخصوص اجرای متناسب ســازی حقوق بازنشستگان به کمیسیون 
اجتماعی می رود.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در کمیسیون اجتماعی، 
وزیر اقتصاد در کمیسیون اقتصادی، وزیر نفت در کمیسیون انرژی، وزیر 
راه وشهرســازی در کمیســیون عمران و وزیر کشاورزی در کمیسیون 
کشاورزی به سوالات نمایندگان پاسخ می دهند.رئیس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران در کمیســیون بهداشت و درمان درخصوص آخرین وضعیت 
بهداشت و درمان جانبازان و خانواده شهدا و ایثارگران گزارش خواهد 
داد.وزیر صمت نیز در کمیسیون صنایع به ارائه گزارشی درخصوص حوزه 

تنظیم بازار و تامین و تخصیص ارز می پردازد.

سیاسی

خبـر

  
تازه های مطبوعات

 جمهوری اســامی - از ۵7 کشور اسلامی و عربی حاضر در اجلاس 
سران کشورهای اسلامی که نماینده یک سوم جمعیت ساکنان کره زمین و 
صاحب منابع غنی و استراتژیک ثروت هستند، متأسفانه اراده ای برای اقدام 
عملی و قابل ذکر مشاهده نشد. این کشورها حتی حاضر نشدند به اقدامات 
کم هزینه ای، ازجمله تعطیلی سفارت رژیم اشغالگر در کشورهایشان و یا 

کاهش ارسال سوخت به کشورهای حامی تل آویو دست بزنند.
جوان -سخنان رئیس جمهور گرچه نه از طرف دوستان و همراهانش و 
نه از طرف منتقدانش هیچ گاه مانند ســخنان یک نظریه پرداز دیده نشده 
است، اما جایگاه ایشان مخاطب را ناچار می کند به ابعاد کلامی، حقوقی و 
سیاسی برخی واژه ها و اصطلاحات دقت کند.»با دشمنان مدارا« که اخیراً 
نطق فرمودند، از همان اصطلاحات است. گویی تاکنون این ما بوده ایم که بر 

دشمن سخت می گرفته ایم و حالا نوبت مدارا فرا رسیده است!
کیهان -در حالی که برخی سلبریتی های خودتحقیر و بی سواد کشورمان 
تبلیغ ســگ فرزندی و گربه فرزندی می کنند، ایلان ماسک هرجا می رود 

بچه هایش را روی دوشش گذاشته و با خودش می برد.
فرهیختگان - این روزنامه با اشــاره به این که »کارشناســان می گویند 
حتی در صورت آتش بس، هزینه های اقتصــادی جنگ و تعداد بالای 
آواره های صهیونیســت، رژیم را در بحران عمیق فروخواهد برد« با تیتر 
»ورشکسته! / رژیم صهیونیستی ۱۰۰۰ برابر ایران در جنگ هزینه کرده 
است« نوشت: برآورد کارشناسان حکایت از هزینه حدود یکصد میلیارد 

دلاری صهیونیست ها از آغاز جنگ تاکنون دارد.
ایران - به نظر می رســد، کماکان اختلافات بین ایران و آژانس بیشتر از 
آن که آن را اختلاف در تفســیر از واژه ها بدانیم، در برداشت و تفسیر از 
توافق صورت گرفته اســت. برداشت آژانس این بوده که ایران باید اجازه 
می داد آژانس در مراکزی که سانتریفیوژها مونتاژ یا تولید می شوند، دوربین 
نصب کند که این موضوع بر اساس توافق جامع پادمانی یا سی اس ای بود؛ 
یعنی از نظر آژانس، عدم اجرای پروتکل الحاقی در ایران مانع از نصب این 
دوربین ها نیست، در صورتی که بر اساس تفسیر جمهوری اسلامی ایران از 
این توافق، به دلیل آن که ایران پروتکل الحاقی را به دلیل خروج آمریکا از 
برجام تعلیق کرده و اجرا نمی کند، لذا در چهارچوب توافق جامع پادمانی 

نمی تواند اجازه دهد که آژانس این دوربین ها را نصب کند.
 انعکاس

  خبر آناین نوشــت - عزت ا... ضرغامی، عضو شورای عالی فضای 
مجازی،  در پاسخ به این که برآیندش از  کمیته رفع فیلتر به چه صورت 
اســت و آیا به نتیجه مطلوب خواهد رسید یا خیر، تصریح کرد: راهبرد 
رضایت مردم است و خود من از این حمایت می کنم، رئیس جمهور هم 
همین نکته را می گوید و اعضا هم به همین موضوع اعتقاد دارند. در نتیجه 
رضایت مردم راهبرد اصلی است. بحث های خوبی در جلسه شورای عالی 

فضای مجازی مطرح و قرار شد دو هفته آینده جلسه برگزار شود. 
اقتصاد ۲۴ نوشت : رسول جعفریان در پیامی در صفحه اجتماعی ایکس 
خطاب به رئیس جمهور نوشت: رئیس جمهور بخشنامه ای بدهد تا همه 
گزارش های دولتی که  محرمانه نیست، شامل آن چه در وزارتخانه ها، 
اســتانداری ها و...  تهیه و تدوین می شود، در وب سایتی البته با نظمی 

درخور، در اختیار مردم قرار گیرد تا بر دانش عمومی بیفزاید. 

فقر اطلاعاتی منشأ هزار جور اظهارنظر نادرست می شود.
فرارو نوشت: رســایی نماینده مردم تهران در مجلس در پیامی در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: سه شنبه گزارش کمیسیون امنیت ملی 
درباره انتصاب آقای ظریف که فرزندانش تابعیت کشــور آمریکا را 
دارند، قرائت و در صحن علنی رأی گیری می شــود. در صورت رأی 
مجلس، پرونده تخلف آقای پزشکیان به قوه قضاییه می رود تا بدون 

نوبت رسیدگی شود.
ماجرای سر و صدا در تاریکی! 

 این ماجرای خاموشــی از آن مسائلی است که چندوجهی باید دید 
و خواند و گفت. قطعا اول از همه مســئولان محترم که باید به تبیین 
شــرایط و چرایی این تصمیم تلخ می پرداختند، کم گذاشتند .در این 
میان، خاموشــی شده است میدان برخی معرکه گیران. کلمات سنگ 
می شــود در دهان برخی ها. گروهی اما »ندانسته« می زنند. سنگ 
هایشان را هم به تامل باید از سر، رد کرد. شاید اگر »بدانند« نه تنها 
سنگ از دست بیندازند که از سنگ های پرتاب شده هم عذر بخواهند 
و برای جبران بکوشند. گروهی اما »دانسته« می زنند. چند دسته اند 
اینان. باز به گونه گونگی شان نمی پردازیم. فقط یک جماعت از اینان 
را باید بازپرسید که چرا می زنید؟ اگر باید زد، سرِ خودتان به سنگی 
که در دست دارید، سزاوارتر است. برای سر این دولت باید سنگ ها 
را ذخیره کنید برای فردا. امروز یقه خودتان را باید به دســت بگیرید 
که چه کرده اید. قطعی برق، اقدامی ناگهانی و خلق الساعه نیست که 
رودخانــه گِل آلود بپندارید و تور بیندازید برای صید ماهی مقصود. 
تور خودتان را هم فرو می کشــد. سال های پیش کجا بودید؟ نمی 
دانستید با رسم الخط در پیش گرفته به این نقطه می رسیم؟ اگر نمی 
دانستید، چرا در جایگاهِ دانستگان نشسته بودید. اگر می دانستید چرا 
یــک درصد صدایی که امروز در گلو می اندازید، از دهان تان برنمی 
خاست؟ مگر در مطالبه حق باید میان دولت ها فرق گذاشت؟ مگر 
برای کمک به دولت ها برای رفع مشکلات باید این دولت و آن دولت 
کرد؟ معنای این کار چیست؟ اسم این را چه می توان گذاشت که فلان 
نماینده محترمی که در ایکس »مجاهده« می کند و می نویســد یک 
هفته است که همه جا صحبت از خاموشی بی سابقه است و وزیر نیرو 
انگار نمی شنود و عذر نمی خواهد.... بعد هم  از استیضاح سخن به 
میان می آورد برای باز شدن زبان وزیر. آیا »واقعا« نمی داند دلیل قطع 
برق چیست؟ اگر نمی داند، همان کامنت های زیر پست خود را بخواند 
همه چیز دستگیرش خواهد شد. اگر می داند- که به قاعده بیشتر هم 
باید بداند- این پرسش را باید جواب دهد که با این »ایکس نویسی«ها 
به دنبال چیست جز تضعیف دولت؟ همان دولتی که از بن دندان باید 
موفقیت اش را موفقیت همه دانست و در این راه کمک هم کرد؟ آن 
نماینده محترم دیگر هم انگار در فضای رقابت مانده است که قطعی 
 برق را هم با نگاه طبقاتی پی می گیرد و شــمال شهر و جنوب شهر
 می کند. به پیامدهای کلمات خود هم فکرمی کنند آیا؟ انصاف را به 
داوری بخوانیم در همه گفتار و نوشتار و کردارمان. حق را محور قرار 
دهیم. از این به بعد هم مراقبت کنیم تا دولت چهاردهم، اصلاح مسیر 
کند و تا می تواند در تقویت زیرساخت ها بکوشد. تا می شود تلاش 
کند از حجم مشــکلات به ویژه در حوزه انرژی کاسته شود. این هم 

همراهی می خواهد نه معرکه گردانی .

ماجرای نامه دادستان قشم به دبیر مناطق آزاد چه بود؟تازه های سیاست
گروه سیاســی // دادستان قشــم که در زمینه 
پیگیری حقوق عامــه در این جزیره تلاش های 
بســیاری کرده، اخیرا در نامه ای به دبیر مناطق 
آزاد کشــور نکات جالب توجهی از مســائل و 
مشکلات مردم جزیره قشم که دلیل بخش قابل 
توجهی از آنها سوءمدیریت و نیز مدیریت دوگانه 

در جزیره قشم است، بیان داشته.
به گزارش فارس ، امید مهدوی مجد دادســتان قشم 
در ســال های اخیر در زمینه دفاع از حقوق عامه در 
این جزیره اقدامات بسیار خوبی انجام داده و تسلط 
وی به مســائل و مشکلات جزیره قشم سبب شده تا 
وی در نامه ای به مســرور دبیر مناطق آزاد کشــور 
به بیان پاره ای از این مشــکلات بپردازد.در این نامه 
به عدم تحقق وعده ســاخت پل خلیج فارس اشاره 
 شــده و آن را مهم ترین مطالبه اهالی قشــم عنوان 

کرده است. 
وعده ای که از میانه هــای دولت احمدی نژاد آغاز 
شــد و از دولت روحانی و شــهید رییسی گذشت و 
حالا به دولت پزشــکیان رسیده است. پلی که برای 
ســاخت آن ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیــون دلار اعتبار لازم 
اســت و حتی در مقطعی عادل پیغامی رییس فعلی 
 منطقه آزاد قشــم با سفر به چین،  از رایزنی با برخی 
 شرکت های مطرح چینی برای ساخت آن خبر داد اما دیگر 

خبری نشد.
دادستان قشم به معضل کمبود آب، ناایمنی جاده ها و 
تلفات ناشی از تصادفات، حضور زیاد اتباع خارجی، 
عدم تناســب امکانات با جمعیت جزیره، مشکلات 
ناشــی از شرکت های شیلاتی نظیر شرکت های تولید 
پــودر ماهی و نبود پلاژهای مناســب عموم، هزینه 
ورودی و بلیت برای قشــموندان و کمبود امکانات 
 بهداشــتی و پزشــکی نیز اشــاره کــرده و یکی از

 اصلی ترین دلیل بروز این مشــکلات را دوگانگی 
حاکمیتی برشمرده است.

 چرا کسی برای دوگانگی حاکمیت در قشم فکری
 نمی کند؟

از اســتاندار گرفته تا نمایندگان و حتی بسیاری از 
مسؤولان ارشد کشوری که به قشم سفر می کنند، همه 
و همه ریشه بسیاری از مشکلات قشم را دو گانگی 
 مدیریتــی و حاکمیتی عنوان می کننــد اما راهی که 
می تــوان آن را بــا ۴ تصمیم جدی گشــود و در 
 جلسه و همایشــی بر روی آن تأکید و آن را تبدیل 
 به مصوبه ای کرد، هنوز طی نشده و مردم از ناحیه آن رنج 
می برند و کشور از ظرفیت های بالقوه قشم در قلب 

خلیج فارس بی بهره مانده است.
از سوی دیگر فرودگاه قشــم به بازسازی نیاز دارد 
و هنــوز مدیریت های مختلف ریاســت منطقه آزاد 
قشــم در طول همه این ســال ها نتوانسته اند بسته 
 های تشــویقی ماندگاری بــرای بقای متخصصان و 
ســرمایه گــذاران و فعــالان اقتصــادی در ایــن 
جزیره طراحــی کنند و لذا بســیاری پس از مدتی 
زندگی در قشــم انگیــزه ماندن در ایــن جزیره را 
از دســت می دهنــد و مردم ســاکن در این جزیره 
نیز با مشــکلات فراوانی بــرای زندگی مواجهند که 

 هزینه زندگی آنان را از ســاکنان ســرزمین اصلی 
بیشتر کرده است.

مشــکلات ارتباطات تلفنی و اینترنتی، نبود ناوگان 
حمل ونقل عمومی، نبود امکانات آتش نشانی متناسب 
با ارتفاع ساختمان ها، کمبود ســیلندر گاز و گرانی 
آن، مشکلات پســتی به دلیل قوانین گمرکی پیچیده 
و رشــد زمین خــواری از دیگر مشــکلات عمده 
قشــم اســت که حل بســیاری از آنها با تصمیمات 
 مدیریتی میســر اســت و نیازی بــه اعتبار خاصی

 ندارد.
قشم به مدیران تصمیم ساز نیاز دارد

آنچه از این نامه دادســتان قشــم و نیز از اظهارات 
کارشناســان و نگاه مردم بر می آید نشان از آن دارد 
که قشــم به مدیران تصمیم ساز با نگاه ماندگار نیاز 
دارد تا بتوانند دولت را به شــکل مناسب و درستی 
نسبت به مسائل روشن ساخته و برای حل مشکلات 
از ظرفیت هیأت دولت بهره مند شده و این مشکلات 

دیرینه را سریعتر رفع کنند.

گروه سیاسی //فرســتاده ویژه رهبر انقلاب در لبنان 
گفت: من مذاکرات خوبی با آقای بشــار اســد رئیس 
 جمهور محترم ســوریه و همینطور آقــای نبی بری 

داشتم.
علی لاریجانی فرستاده ویژه رهبر انقلاب در نشست خبری 
خود در لبنان خاطرنشــان کرد: برای من اطمینان بخش بود 
که مقاومت در لبنان با یک سلحشوری از منافع ملت لبنان و 

امنیت لبنان صیانت می کند. 
وی در ادامه گفت: ما به عنوان جمهوری اسلامی ایران همیشه 

در کنار مردم شجاع لبنان و مقاومت خواهیم بود. 
لاریجانی تصریح کرد: من مذاکرات خوبی با آقای بشار اسد 
رئیس جمهور محترم سوریه و همینطور آقای نبی بری داشتم.
وی افــزود: و من امیدوارم در روزهای آینده وضعیت خوبی 
برای مردم عزیز لبنان فراهم بشود.به گزارش فارس، گفتنی 
اســت علی لاریجانی در سفر منطقه ای وارد دمشق شده بود 
و با روسای جمهور و مجلس سوریه دیدار و گفت وگو کرد.
همچنین فرســتاده ویژه رهبر انقلاب در دیدار با بشار اسد 
و لزوم توقف آن پرداخت.اقدامات رژیم صهیونیستی و تهاجم مستمر به فلسطین و لبنان رئیس جمهور سوریه به بررسی تحولات منطقه به ویژه تشدید 

لاریجانی:

 مذاکرات خوبی با بشار اسد داشتیم مذاکرات خوبی با بشار اسد داشتیم

گروه سیاسی // نمایندگی ایران در نامه ای 
به شورای امنیت، دبیرکل و رئیس مجمع 
عمومی ســازمان ملل متحد خواســتار 
اقدامات لازم بــرای توقف جنایات رژیم 
اسرائیل در نقض حاکمیت ملی و تمامیت 

ارضی ایران شد.
نمایندگــی دائم جمهوری اســلامی ایران 
نزد ســازمان ملل متحد روز جمعه به وقت 
محلی اعــلام کرد: در نامــه ای به دبیر کل 
سازمان ملل، رئیس مجمع عمومی و رئیس 

دوره ای شورای امنیت، فهرستی از جنایات 
رژیم صهیونیســتی در نقض حاکمیت ملی 
و تمامیت ارضی جمهوری اســلامی ایران 
و اقدامات تروریســتی این رژیم علیه اتباع 

ایرانی را ارائه کرده است.
نمایندگی دائم ایران در سازمان ملل تصریح 
کرد: در این نامه، درخواست شد تا اقدامات 
لازم را بــرای توقف ایــن اقدامات ناقض 
حقوق بین الملل و پاسخگو کردن مرتکبان 

به عمل آورند.

پیش از این، امیر سعید ایروانی سفیر و نماینده 
دائم جمهوری اســلامی ایران هفتم آبان ماه 
در نشست شورای امنیت درباره تجاوز رژیم 
اسرائیل به ایران اعلام کرد: در ساعات اولیه 
صبح روز شنبه، ۲۶ اکتبر، جنگنده های رژیم 
اسرائیل موشک های دوربرد و هواپرتاب را 
از حدود ۱۰۰ کیلومتری خارج از مرزهای 
ایران و با استفاده از حریم هوایی که توسط 
نیروهای نظامی آمریکا در عراق فراهم شده 

بود، شلیک کردند.
 این موشــک ها چندین رادار دفاع مرزی 
ایران را در اســتان های ایلام، خوزستان و 
تهران و همچنین ســایت های نظامی هدف 
قرار دادند.پدافند هوایی ایران به سرعت عمل 
کرده و اکثر موشک ها را رهگیری و از وارد 
آمدن خسارات عمده جلوگیری کرد. با این 
حال، چهار افسر نظامی ایرانی به همراه یک 
غیرنظامــی در حین دفاع قهرمانانه از میهن 

خود به شهادت رسیدند.
سفیر ایران در سازمان ملل افزود: تجاوزات 
رژیم اســرائیل علیه ایران آشکار و مکرر 
اســت. این حمله تهاجمی بخشی از الگوی 
گســترده تر و مســتمر تجاوز و مصونیت 

بی حدی اســت کــه رژیم اســرائیل برای 
بی ثبات کردن منطقــه ادامه می دهد، به ویژه 
از طریق تجاوزات مداوم، پاکسازی قومی و 

جنایات جنگی علیه مردم فلسطین و لبنان.
ایروانــی تصریح کرد: ما تجــاوزات رژیم 
اســرائیل را بــه شــدیدترین وجه ممکن 
رژیم  اقدامــات خصمانه  می کنیم.  محکوم 
اسرائیل نقضی آشکار و خطرناک از حقوق 
بین الملل و منشور سازمان ملل متحد است، 
به ویــژه اصل حاکمیــت و تمامیت ارضی 
و ممنوعیت تهدید یا اســتفاده از زور علیه 
حاکمیت کشورها. این اصول صرفاً ایده های 
انتزاعی نیستند؛ بلکه پایه های اساسی هستند 
که صلح و ثبات بین المللی بر آن ها اســتوار 

است.
نماینده دائم ایران در ســازمان ملل گفت: 
متأســفانه، حمایت بی قید و شرط ایالات 
متحده از رژیم اسرائیل، همراه با مانع تراشی 
آن در انجام وظایف شورای امنیت به عنوان 
یکی از اعضای دائــم، این رژیم را وقیح تر 
کــرده تا به جنایات و تجــاوزات خود در 
غــزه و لبنان، و اکنون علیه ایران، ادامه دهد 
و به طور جدی صلــح و امنیت منطقه ای را 

تضعیف نماید.
ایروانی تاکید کرد: منشور سازمان ملل این 
شورا را موظف کرده است تا هرگونه تهدید 
علیه صلح، نقض صلح یا اقدام تجاوزکارانه 
را تعییــن کنــد و اقدامــات قاطعی برای 
بازگردانــدن صلح و امنیت بین المللی انجام 

دهد.
 تحت فصل هفتم، شورا اختیار و وظیفه دارد 
تا به طور قوی به تهدیدات علیه صلح جهانی 
اقدامات تجاوزکارانه واکنش نشان دهد.  و 
این مسئولیت بیش از کلمات یا توصیه ها را 
می طلبــد؛ بلکه نیازمند اقدام قاطع و مصمم 

است.
به گزارش مهر، تخلفات مســتمر و نظام مند 
رژیم اســرائیل از حقوق بین الملل - تجاوز 
آن بــه ایــران و جنایات مســتمر آن در 
فلســطین و لبنان و همچنین در ســوریه و 
یمن - تهدیدی مستقیم برای صلح و امنیت 
بین المللی است و نیازمند محکومیت صریح 
و اقدام قاطع از سوی این شورا است. نادیده 
گرفتن این تخلفات، اعتبار شورا و تعهد آن 
به اصول اساســی منشور ســازمان ملل را 

تضعیف می کند.

نامه نماینده ایران به شورای امنیت درباره نقض حاکمیت ملی ایران

گروه سیاسی //نخست وزیر اسبق رژیم صهیونیستی به تلاش های نتانیاهو 
برای ایران هراسی با هدف بقای سیاسی خود اذعان کرد. 

به نقل از المیادین، ایهود اولمرت نخست وزیر اسبق رژیم صهیونیستی در گفتگو با 
تایمز اذعان کرد که بنیامین نتانیاهو تلاش می کند با ترســاندن صهیونیست ها، بقای 

سیاسی خود را تضمین کند.
وی اضافه کرد که نتانیاهو خود را به عنوان ناجی صهیونیســت ها معرفی می کند و 

تلاش دارد آنها را از طریق شعله ور کردن نگرانی ها نسبت به ایران بترساند.

اولمــرت پیشــتر نیز گفته بــود، دشــمن حقیقی اســرائیل ایران، حــزب الله و 
 حتــی حماس نیســت بلکــه نتانیاهــو و صهیونیســت های افراطــی همانند او 

هستند.
به گزارش قدس آنلاین ؛ وی با اشــاره به اقدامات کابینه افراطی نتانیاهو از جمله 
فراموش کردن اســرای صهیونیست در غزه، افزود: متأســفانه شاهد آن هستیم که 
نتانیاهو به افراط گرایان در کابینه راســتگرای خود متکی است و چشمان خود را 

نسبت به اقدامات آنها می بندد.

اولمرت: 

نتانیاهو باحربه ایران هراسی به دنبال باقی ماندن درقدرت است 



سامانه اجاره بها در بندرعباس راه اندازی نمی شود؟
  بیش از یک ســال از وعده راه اندازی ســامانه اجاره بها 
در هرمزگان می گذرد واین وعده به ســرانجام نرسید.تابستان 
ســال گذشته با سفر یکی از مسئولان وزارت راه وشهرسازی 
به بندرعباس و پس از بازدید از تعدادی از مشــاوران املاک 
بــه همراه تعزیزات حکومتی که تخلفات زیادی را مشــاهده 
کردند، وعده داده داده شــد ســامانه اجاره بها در بندرعباس 
مانند مشهد در تابستان ۱۴۰۲ راه اندازی شود و اما مسئولان 
راه وشهرســازی هرمزگان راه اندازی این ســامانه را هر ماه 
به ماه بعد موکول کردند و این ســامانه راه اندازی نشد.اعلام 
شــده بود پس از منطقه بندی و ارزیابی اجاره بها در مناطق 
مختلف شــهر بندرعباس و انجام بررســی های کارشناسانه 
، این ســامانه راه اندازی خواهد شــد و ســقف و کف اجاره 
بها در هر منطقه با توجه به موقعیت،متراژ وســازه، امکانات 
ملک ، ســال ســاخت و....مشخص می شــود و مشاوران 
املاک و صاحبخانه ها بایســتی برطبق ایــن اجاره بهاهای 
 اعلامی ، ملک شــان را اجاره دهند و حباب اجاره بها ازبین 
می رفت که این موضوع باعث خوشحالی مستاجران مسکونی 
شد و حتی مستاجران املاک تجاری درخواست کردند تا این 
سامانه در حوزه تجاری نیز فعال شود که گزارش هایی در این 
حوزه منتشر شد. درصورت تحقق این موضوع بطور حتم حباب 
در اجــاره بهای املاک در بندرعباس از بین می رفت و اجاره 
عادلانه می شــد که متاسفانه این مهم که خواسته شهروندان و 
بخصوص مستاجران بود، محقق نشد.متاسفانه راه وشهرسازی 
در حوزه مسکن ملی بندرعباس هم کارنامه قابل قبولی ندارد 
و با گذشــت بیش از سه سال از آغاز این طرح ملی در کشور 
حتی یک واحد مسکن از پروژه ۱۵ واحدی در شمال اتوبان 
شــهیدرجایی بندرعباس را تحویل متقاضیــان نداده و باعث 
ناامیدی مردم از خانه دار شــدن شده اند. اگر که مدیریت می 
شد و این ۱۵ هزار واحدمسکن ساخته و به متقاضیان تحویل 
می شــد ،بطور حتم در حال حاضر بحران مسکن در این شهر 
مهاجرپذیر بندری نداشتیم  که متاسفانه اینگونه نشد و بنظر می 
رســد عزمی در این بخش وجود ندارد و از همان سال ۱۴۰۰ 
تلاش هایی صورت گرفت تا طرح نهضت ملی در بندرعباس 
اجرا نشود و به شهرک علوی برود و پس از اعتراضات گسترده 
به این جانمایی غلط ، بالاخره مکان اجرای طرح به شــمال 
اتوبان شهیدرجایی بندرعباس منتقل شد.بنظر می رسد مافیای 
مسکن توانسته اند برتصمیم گیران  مسکن استان در این سال ها 
اثربگذارند و شاید به همین دلیل هم این طرح ملی در هرمزگان 
محروم هنوز به ســرانجام نرسیده است.این شرایط باعث شده 
تا شهروندان نه تنها از خانه دار شدن در این شهر ناامید شوند 
، که بسیاری از آنها حتی توان رهن و اجاره املاک را ندارند و 
خانه های اشتراکی و با شرایط سخت اجاره می شود و خانواده 
های چندفرزندی با مشکلات بیشتری برای مسکن مواجهند و 
هیچ نظارتی در این حوزه وجود ندارد. اگر که سامانه اجاره بها 
راه انداری می شد ، حداقل رهن و اجاره در بندرعباس منطقی 
و بدون حباب می شــد و نظارت ها نیز افزایش می یافت که 
متاسفانه تاکنون این موضوع محقق نشده است. انتظار می رود 
دستگاه های نظارتی و امنیتی نیز در حوزه مسکن ورود کنند 
و دلایل عدم اجرای سامانه اجاره بها و ساخت ۱۵ هزار واحد 
مســکن ملي بندرعباس را بررسی کنند و اثرات و میزان نفوذ 
احتمالی مافیا و دلالان مسکن را در عدم اجرای این طرح ها 
بررسی کنند. مشکل مســکن که باعث می شود بخش زیادی 
از درآمد خانواده را به خود اختصاص دهد، متاســفانه باعث 
افزایش اختلافات خانوادگی ، طلاق ، خودفروشی ،خودکشی، 
آســیب های اجتماعی و... می شود که ضرورت دارد در این 
حوزه اقدامات لازم صورت پذیرفته تا شعله های آتش بحران 

مسکن در بندرعباس فروکش کند.
  علی زارعی

دانشجویان دانشگاه پیام نور میناب با بیمه دانشجویی 
آشنا شدند

  گروه خبر // مدیرکل تأمین اجتماعی استان هرمزگان 
گفت: نشســت مشــترک تامین اجتماعی هرمزگان و 
دانشــجویان دانشگاه پیام نور مرکز میناب برگزار شد.به 
گزارش خبرنگار روزنامه دریا؛ عباس اکبری با بیان این 
مطلب عنوان کرد: با پیگیری شعبه تامین اجتماعی میناب، 
نشست مشترک با دانشجویان دانشــگاه پیام نور مرکز 
میناب برگزار شد.اکبری ادامه داد: بمنظور گسترش پوشش 
بیمه دانشجویی در جلسه مشترکی با حضور کارشناسان 
تامین اجتماعی هرمزگان و دانشــجویان دانشگاه پیام 
نور مرکز میناب مزایا و شــرایط بیمه دانشجویی توسط 
حسین مصلحی مســئول امور بیمه شدگان شعبه میناب 
برای دانشــجویان تشــریح گردید.وی خاطرنشان کرد: 
در این جلســه که با حضور رفیعی مسئول امور اداری و 
رابط روابط عمومی شعبه میناب و روسای ادارات روابط 
عمومی و نام نویسی اداره کل استان برگزار شد، پرسش 
و پاسخ شرایط بیمه دانشجوئی برگزار و راه های ثبت و 
استفاده از این بیمه برای بیمه شدگان تشریح گردید.اکبری 
اظهارداشت: این جلسات توجیهی با حضور کارشناسان 
 شعبه میناب در کلاس های درس برای دانشجویان، ادامه

 خواهد یافت.
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خبری

گزارش اختصاصی // قاچاق ســوخت یکی 
از دغدغه های اصلی مردم هرمزگان  اســت 
قاچاق سوخت در استان هرمزگان از مسئله 
و چالش عبور کرده و به بحران تبدیل شده 
تصادفات  دانش آموزان،  تحصیل  است.ترک 
جاده ای، قانون گریزی، هنجارشــکنی، بروز 
آسیب های اجتماعی متعدد، بروز چالش های 
گسترده در سیستم حمل و نقل و … از جمله 
پیامدهای قاچاق ســوخت طی سالیان اخیر 
در هرمزگان اســت.مقابله با قاچاق سوخت 
نیازمند اعمال اقدامات ترکیبی و چندبعدی 
کلان  سیاستگذاری  در  تغییراتی  است،باید 
کشور و نوع نگاه تصمیم گیران و تصمیم سازان 
ایجاد شود و باید شرایط به گونه ای ایجاد شود 
که دیگر قاچاق ســوخت برای سودجویان 
موارد ذکر  باشــد.  نداشته  اقتصادی  صرفه 

شده سخنان امام جمعه بندرعباس در دیدار 
 با پرسنل ارشــد فراجا در استان هرمزگان

 بود .
 در اخبــار و گــزارش هایی کــه در ماه ها و 
هفتــه های اخیر در حوزه قاچاق ســوخت به 
نقل از برخی دســتگاه های نظارتی ، مسئولان  
و نمایندگان مجلس و… در رســانه ها منتشر 
شده است ، نکته قابل توجه این است که بیشتر 
توجهات در حوزه قاچاق ســوخت به ســمت 
 دســتگاه هــای دولتــی ، وزارت نفت و ترک 
فعل های برخی مدیران و… بوده است و واقعیت 
نیز اینگونه است و گرنه قاچاق روزانه ۲۰میلیون 
 لیتر ســوخت گازوئیل )آمارش بنــا به گفته
 رئیس پلیــس امنیت اقتصــادی فراجا ( آیا 
بصورت غیرسازمان یافته و توسط مردم عادی 

صورت می گیرد؟ 
 نماینده مردم زاهدان در مجلس شورای اسلامی هم 
می گویــد: »مبــدا قاچاق ســوخت از خود 

پالایشگاه هاســت و اینکه گفته می شود این 
قاچاق توســط مردم محلی انجام می شــود، 
حرف بســیار غیر کارشناسی و حتی بی ربطی 
اســت.« مدیران برخی از دستگاه های نظارتی 
هم از ترک فعل برخــی از مدیرانی می گویند 
اســت.این  شــده  ســوخت  قاچاق  که باعث 
موضوعات نشــان می دهد که قاچاق سازمان 
یافته سوخت توســط مردم عادی قابلیت اجرا 
ندارد و بایســتی ریشــه های قاچاق سوخت 
شناســایی و برخورد شــوند ، که اگر این مهم 
محقق شود، بطور حتم از ناامنی جاده ها توسط 
قاچاقچیان خرد سوخت نیز کاسته می شود.در 
 حال حاضر مردم و رانندگان در دو بخش تاوان 

می دهند.
 از یــک طرف بایســتی در جــاده هایی از 
اســتان هرمزگان براننــد که ناامن شــده اند 
و تصادفــات مرگبــار خودروهاي ســوخت 
بر باعــث عــزادار شــدن  خانــواده زیادی 
 شــده اســت و مردم با ترس ولــرز رانندگی 
می کنند.از طرفی دیگر به بهانه قاچاق سوخت 
که البته بصورت رســمی اعلام شــد بیشترین 
قاچاق ســوخت به گازوئیل ارتباط دارد و نه 
بنزین؛ اما همچنان بیشتر جایگاه های سوخت 
در بندرعباس و هرمزگان شــلوغ هســتند و 
رانندگان از این شــرایط بســیار گلایه مندند 
و وقت و سوخت شــان هم در این صف های 
طولانی هدر می رود. بایســتی تصمیمات واقع 
بینانه و کارشناســانه اتخاذ شود تا هم واقعا از 
میزان قاچاق ســوخت کاسته شود و هم اینکه 
وقت مردم در صف هــای طولانی جایگاه ها، 

سوخت تلف نشود.
  سوخت برها جان می گیرند 

نماینده ولی فقیه در هرمــزگان باز هم  به این 
معضــل پرداخت و درخطبه هــای نماز جمعه 
این هفته  ، در بررسی مسائل استان به موضوع 
قاچاق سوخت اشــاره کرد و گفت: با برپایی 
ایست و بازرسی در محور بندرعباس به میناب، 
قاچاقچیان با تخلف ترافیکی در ســمت دیگر 

جاده رفــت و آمد می کنند و ســبب تصادف 
و جان باختن مســافران بی گناه می شــوند به 
 همین دلیل مدیران مربوطه باید هر چه سریعتر 

چاره اندیشی کنند. 
حجت الاسلام والمســلمین محمد عبادی زاده 
امام جمعه بندرعبــاس و نماینده ولی فقیه در 
هرمزگان، با انتقاد از جولان ســوخت برها در 
جاده بندرعباس - میناب، گفت: »شب گذشته 
بنده شخصا ۲۴ خودروی سوخت بر را در جاده 
شمارش کردم که با سرعت بالا حرکت می کردند 

و موجب ترس مردم شده بودند.

  معضل قاچاق سوخت و تأثیرات اقتصادی 
و اجتماعی

معضل ســوخت برها و قاچاق ســوخت در 
هرمزگان یکی از مسائل جدی است که تأثیرات 

اقتصادی و اجتماعی زیادی دارد.
هرمــزگان بــه عنوان یکــی از اســتان های 
بــه دلیل موقعیــت جغرافیایی  ایران،  جنوبی 
 و دسترســی بــه دریــا، از اهمیــت بالایی 

برخوردار است.
 این اســتان به عنــوان یکــی از مراکز اصلی 
کشــور  در  ســوخت  واردات  و  صــادرات 
شــناخته می شــود. اما در ســال های اخیر، 
معضل ســوخت برهــا و قاچاق ســوخت به 
 یکــی از چالش های بزرگ ایــن منطقه تبدیل

 شده است.یکی از دلایل اصلی قاچاق سوخت، 
اختلاف قیمت ســوخت در ایران و کشورهای 

همسایه است. 
قیمت پایین ســوخت در ایران باعث می شود 
که قاچاقچیان به راحتی بتوانند ســوخت را به 
کشورهای دیگر منتقل کنند و سود زیادی کسب 
کنند.ضعف در نظــارت و کنترل بر روی توزیع 
و فروش سوخت، شــرایط را برای قاچاقچیان 
فراهم کرده اســت. این مســئله باعث شده که 
قاچاق ســوخت به یک تجارت پرسود تبدیل 

شود.
در برخی مناطق هرمزگان، فقر و بیکاری باعث 
شده که مردم به قاچاق سوخت روی بیاورند تا 

بتوانند معیشت خود را تأمین کنند.
  پیامدهای قاچاق سوخت

قاچاق سوخت به اقتصاد کشور آسیب می زند. 
بسیار خطرناک  انجام می شود که  تا کنون جان 
افراد بســیاری را گرفته اســت و خانواده های 
زیادی داغدار شــده اند همچنیــن به آلودگی 
محیط زیست و آسیب به اکوسیستم های محلی 
منجر شود.این معضل می تواند به افزایش جرم و 
جنایت در جامعه منجر شود و امنیت اجتماعی 

را تحت تأثیر قرار دهد.
  راهکارها

افزایــش نظارت بر توزیع و فروش ســوخت 
می تواند به کاهش قاچاق کمک کند. اســتفاده 
از فناوری های نوین مانند GPS و سیستم های 
هوشــمند می تواند در این زمینه مؤثر باشــد. 
آموزش مردم درباره عواقب قاچاق ســوخت 
و تأثیرات آن بر جامعــه و اقتصاد می تواند به 

کاهش این معضل کمک کند.
ایجاد فرصت های شغلی در مناطق آسیب دیده 
می تواند به کاهــش فقر و بیکاری کمک کند و 
مردم را از قاچاق ســوخت دور کند.در پایان 
می توان گفت : معضل ســوخت برها و قاچاق 
ســوخت در هرمزگان یک  بحران جدی است 
که نیاز به توجه و اقدام فوری دارد. با همکاری 
دولــت، نهادهای محلی و جامعــه، می توان به 
کاهش این معضل و بهبود وضعیت اقتصادی و 

اجتماعی این منطقه کمک کرد.

سرمقاله

در سخنانی پیش از خطبه های نماز جمعه بندرعباس عنوان شد

ارائه ۶۰ خدمت متنوع در کتابخانه های عمومی
خبر اختصاصی // مدیر کل کتابخانه های عمومی هرمزگان، 
گفت: ۶۰ خدمت متنــوع در کتابخانه های عمومی ارائه 

می شود.
به گزارش خبرنگاردریا؛ 

فرشاد محمدی در سخنانی پیش از خطبه های نماز جمعه 
بندرعباس با گرامیداشــت هفته کتاب و کتابخوانی، اظهار 
کرد: »خواندن برای همدلی« شــعار امسال در هفته کتاب 
و کتابخوانی اســت و این عنوان مناســبی برای طراحی 
اســتراتژی همدلی مــردم در موضوع مطالعــه و افزایش 
آگاهی است.وی در ادامه افزود: اگر همه در کنار هم تلاش 
کنیم تا ســرانه مفید مطالعه افزایش یابد به تبع آن شاخص 
های مثبت اجتماعی هم زیاد می شــود و در نتیجه موجب 
کاهش آســیب های اجتماعی در جامعه می شود.مدیرکل 
کتابخانه های عمومی هرمزگان، خاطر نشــان کرد: امروزه 
نهــاد کتابخانه ها با ارائه ۶۰ خدمت متنوع و متناســب با 
نیازهای اقشار مختلف جامعه مشغول فعالیت است که ارائه 
خدمات مشــاوره ای براساس تفاهم نامه با مجموعه کمیته 
امداد هرمزگان یکی آنها می باشد و تمام تلاش ما این است 

که فرهنگ موتور محرکه تمام حوزه ها است را فراگیر کنیم.
ارائه خدمت کتابخانه سیار به ۱۰ محله کم برخوردار

محمدی بیان داشــت: اولیــن کتابخانه ســیار هرمزگان 
که در ســال جــاری راه اندازی شــده با هــدف اجرای 
عدالت فرهنگی در حوزه کتاب و کتابخوانی و دسترســی 
آســان و ارزان مردم به جدیدترین کتب در ۱۰ محله کم 
 برخوردار بندرعباس که فاقد کتابخانه هســتند مشــغول

 ارائه خدمت است.
وی تصریح کرد: ۸۴ کتابخانه نهادی و مشارکتی در استان 
در حال خدمت رسانی به جامعه هدف هستند و این قابلیت 
در کتابخانه ها وجود دارد که مناسب با استعدادهای بومی 
هر منطقه زیرساخت های لازم را برای کشف و پرورش و 

تبدیل ایده به محصول را انجام دهد.
مدیرکل کتابخانه های عمومی هرمزگان در پایان با قدردانی 
از انجمن خیرین کتابخانه ســاز، عنوان کــرد: ۲۱ پروژه 
خیرساز که بالای 7۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارند در سه 

ماه ابتدایی سال آینده به بهره برداری می رسد.
گفتنی است در حاشــیه برگزاری نماز جمعه، میز خدمت 

اداره کل کتابخانــه های عمومی نیز برگزار شــد و ضمن 
معرفی خدمات کتابخانه های عمومی به نمازگزاران، قصه 
گویی از منابع ســیزدهمین جشــنواره کتابخوانی رضوی، 
نمایشگاه کاریکاتور دوسالانه کارتون کتاب، پخش تراکت 
عضویت رایگان و سیزدهمین جشنواره کتابخوانی رضوی، 
اســتقرار کتابخانه سیار هدهد سفید در محل نماز جمعه و 

برگزاری مسابقه نقاشی بین کودکان نیز اجرا شد.
در پایان نماز جمعه، حجت الاســلام محمد عبادی زاده، 
نماینده ولی فقیــه در هرمزگان و امام جمعه بندرعباس به 
همراه جمعی از مســئولین و نمازگزاران از کتابخانه سیار 

هدهد سفید بندرعباس بازدید کردند.

گروه خبر //گرما و شــرجی هوا و فاصله 
طولانی مراکز درمانی اســتان از شــرق و 
غرب هرمزگان سبب شده تا آمبولانس های 

هرمزگان دیگر نایی نداشته باشند!
به گزارش فارس، شــرایط در هرمزگان برای 
خودروهای امدادی متفاوت از سراســر کشور 
اســت. اگر آمار کشــوری می گوید از هر ۵ 
آمبولانس ۳ آمبولانس فرســوده است اما در 
هرمــزگان از هر ۵ آمبولانــس، ۵ آمبولانس 
فرســوده اند.گرمای شدید هوا در ۸ ماه از سال 
و رطوبت بالا و نیز مسافت بالای مراکز درمانی 
تا کانون های بحرانی و حوادث اســتان سبب 
شــده تا جانی برای آمبولانس های هرمزگان 
 باقی نمانــد و نایی برای انجــام مأموریت ها 

نداشته باشند.
عمر آمبولانس ها به حدود ۱۰ سال می رسد 
و این تجهیزات عمدتا بشدت فرسوده هستند و 
بارها تلاش برای بازسازی آنها صورت گرفته اما 
چندی بعد دچار مشکلات دیگری شده اند.به 
گفته امیری یکی از رانندگان خودروی آمبولانس 
در هرمزگان، گاه در طول روز یک آمبولانس 
در منطقه بشاگرد هرمزگان مجبور است تا در 
یک روز دو بار از بشاگرد به بندرعباس مصدوم 
حمل کند و سرعت بالا و شرجی و گرما و تنش 
زیادی بر این خودروها وارد می شــود که آنها 
را بشدت مســتهلک می کند. گاه کولر آنها در 
جــاده از کار می افتد و گاه نیز ایرادات فنی در 

جاده پیدا می کنند.مسؤولان بهداشتی و درمانی 
هرمزگان نیز از بــالا بودن عمر آمبولانس ها، 
عدم سازگاری با شرایط جوی استان و همچنین 
عدم سازگاری موتور آمبولانس با سوخت های 
موجود که باعث شــده که تعمیرات اثر بخش 
نباشد خبر می دهند.از ســوی دیگر بر اساس 
برنامه ششم توسعه، باید ۲۰ پایگاه جدید شهری 
و جاده ای در استان ایجاد شود و افزایش روز 
افزون درخواست مردم استان جهت استفاده از 
بیمارســتانی، حادثه  اورژانس پیش  خدمات 
خیز بودن این استان و لزوم آمادگی همیشگی 
اورژانس ۱۱۵جهت ارائــه خدمات در مواقع 
بحران، همگی، لزوم تامین آمبولانس های جدید 

را ایجاب می نمایید.
   نوســازی ناوگان مســتهلک آمبولانس 

اورژانس هرمزگان نیازمند توجه ملی است
احسان کامرانی معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
اســتانداری هرمزگان در این بــاره می گوید: 
نوسازی ناوگان مستهلک و فرسوده آمبولانس 
پایگاه های اورژانس و مراکز درمانی هرمزگان 
نیازمند توجه ملی اســت.وی می گوید: ناوگان 
آمبولانس پایگاه های اورژانس ۱۱۵ به شــدت 
فرسوده و مستهلک است و نوسازی این ناوگان 
نیازمند توجه و اهتمام ویژه وزارت بهداشــت 

و ســازمان اورژانس کشور اســت. باتوجه به 
کمبود منابع دولتی برای تأمین آمبولانس های 
موردنیاز پایگاه های اورژانــس ۱۱۵ و مراکز 
بهداشــتی و درمانی استان بنگاه های اقتصادی 
و صنایع اســتان دانشــگاه علوم پزشــکی را 
در تأمیــن آمبولانس هــای موردنیاز از محل 
مسئولیت های اجتماعی حمایت کنند.از سویی 
در سال های اخیر چندین حادثه دلخراش برای 
آمبولانس های هرمزگان نیز رخ داده است که آنها 
را از مدار خدمت رسانی خارج ساخته که یکی از 
آنها تصادف چند هفته پیش آمبولانس با اتوبوس 

در جاده کهورستان بود.
   گرفتاری آمبولانس های خیرین با گمرک

خیرین در هرمزگان نقــش همه جانبه ای ایفا 
می کنند. آنان گاه با هزینه خودشان برای مراکز 
درمانــی هرمزگان، آمبولانس تهیه و ارســال 
می کنند اما گاهی تا ۱ ســال آمبولانس ها در 
گمرکات خــاک می خورند و گرفتار ترخیص 
می مانند.امام جمعه جاسک در اظهاراتی با انتقاد 
از این وضعیت، اظهار کرد: به تازگی آمبولانس 
جدیدی از سوی خیرین برای جاسک خریداری 
شده اما بیش از ۴ ماه است که در گمرک خاک 
می خورد و این معطلی ها سبب می شود تا خیران 

نیز انگیزه خود را از دست بدهند.

   چرا گمــرک در ترخیص آمبولانس تعلل 
می کند؟

محمد پاینده از فعــالان اجتماعی هرمزگان و 
رئیس خانــه صنعت کاران هرمــزگان در این 
زمینه می گوید: مجلس از سال ۱۴۰۱ واردات 
آمبولانــس را از پرداخت حقــوق ورودی و 
عوارض گمرکی معاف کرده و لذا زیرســاخت 
خوب قانونی در این زمینه وجود دارد اما گمرک 
در ترخیص آمبولانس هــا کند عمل می کند و 
بعضاً شــاهد بوده ایم که آمبولانسی تا ۱۰ ماه 
و بیشــتر در گمرک معطل مانده و زیر آفتاب 
برخی قطعات مصرفی آن خراب شده است.به 
گفته وی، در مصوبه مجلــس آمده که واردات 
خودروی آمبولانس توســط سازمان اورژانس 
کشور، هلال احمر و بنیاد شهید و امور ایثارگران 
و دانشگاه های علوم پزشکی، خدمات بهداشتی و 
درمانی کشور و خیرین بیمارستان ساز با مجوز 
وزارت بهداشــت در ســال ۱۴۰۲ از پرداخت 
حقوق ورودی و عوارض گمرکی معاف اســت 
بنابراین دانشــگاه های علوم پزشکی از جمله 
در هرمــزگان می توانند از ظرفیت خیران برای 
واردات آمبولانس استفاده کنند و منتظر خرید 
کلان از ســوی دولت نمانند تا مشکل استانی 
مانند هرمزگان رفع شــود.پاینده پیشنهاد داد تا 
هر کدام از صنایع کلیدی استان هرمزگان یک یا 
دو دستگاه آمبولانس برای هرمزگان تهیه کنند تا 

وضعیت استان سامان پیدا کند. 

یادداشت

آسیب های فضای مجازی 
برخانواده

فضای مجازی اگرچه سطح تعاملات مارا گسترده تر کرده 
 اســت، اما باعث دور شــدن اعضای خانواده از یکدیگر 
می شود.امروزه بیشــتر افراد در فضای مجازی حضوری 
فعال دارند وفضای مجازی نقش مهمی در زندگی این افراد 
ایفا می کند. همین باعث شــده تا افراد سرگرم این محیط 
شــوند وتمرکزی بر خانواده نداشته باشند.اگرچه این فضا 
تاثیرات فردی و اجتماعی زیادی بر افراد گذاشته،اما آسیب 
هایی هم به همراه دارد که شــما در خانواده به راحتی آن 
را مشــاهده خواهید کرد.این تاثیرات منفی کارکرد خانواده 
رامختل خواهدکرد. فضای مجازی باعث شــده تا خانواده 
دیگر روابطی گرم و صمیمانه باهم نداشــته باشــند. وقتی 
همه سرگرم فضای مجازی هستند،درواقع مهمترین عنصر 
تعامــل و گفت وگــو در خانواده از بین رفتــه و فرزندان 
هــرروز از خانواده فاصله می گیرندوغرق در این فضا می 
 شوند وآسیب های اینترنتی بیشتری به آنها وارد می شود. 
آسیب های این فضا زندگی زوج های جوان راهم باخطرات 
زیادی چون خیانت روبرو کرده اســت.اگرچه حذف کامل 
اینترنت و دور شــدن از فضای مجازی  ســخت است، اما 
می توان با مدیریت درســت تنها زمان کمی رابه سرگرمی 
در این فضا اختصاص داد. آســیب های وارد شده فردی و 
اجتماعی هستند وکل خانواده را درگیر خواهد کرد.مزیت 
اســتفاده از فضای مجازی زیاد است ،به شرطی که درست 
از آن استفاده شود.برخی کارها امروزه درهمین فضا رونق 
گرفته اند و بیشتر کســب و کارها از این طریق به رشد و 
پیشرفت خوبی رســیده اند.این فضا مانند یک تیغ دو لبه 
بوده که هم مضراست وهم مفید.کســانی که در این حوزه 
دچارمشــکل هستند ومدام از خانواده فاصله می گیرند، به 
کمک یک روانشناس و راهکارهایی که او دراختیارش قرار 
می دهد ،به راحتی این مشکل را برطرف وآسیب را تا حد 

زیادی کاهش می دهد.

مرضیه نیکویی 

  

قاچاق سوخت متوقف می شود ؟ 

چه کسی مسئول است ؟

 معضل سوخت برها و قاچاق سوخت 
در هرمزگان یک  بحران جدی است 
که نیاز به توجه و اقدام فوری دارد. 
با همــکاری دولــت، نهادهای محلی 
و جامعــه، می تــوان بــه کاهش این 
معضل و بهبود وضعیت اقتصادی و 

اجتماعی این منطقه کمک کرد.

,,

گروه خبر // مدیرکل تأمین اجتماعی استان هرمزگان از ارائه مشاوره بیمه ای به 
ده ها نفر از پرسنل شرکت نفت ستاره خلیج فارس خبر داد.

به گزارش خبرنگار دریا؛ عبــاس اکبری در این خصوص گفت: بمنظور معرفی 
درگاه های اطلاع رســانی و تشــریح قوانین بیمه ای تامیــن اجتماعی و برای 
پاسخگویی به ســوالات و درخواست های پرسنل شاغل در شرکت نفت ستاره 

خلیج فارس، میز مشــاوره بیمه ای اداره کل تامیــن اجتماعی هرمزگان در این 
شرکت برگزار شد.اکبری بیان کرد: در طی برگزاری این میز که با استقبال گسترده 
پرسنل این شــرکت همراه بود ضمن پاسخگویی مســائل بیمه ای کارکنان این 
مجموعه از سوی محمد صفایی رئیس اداره ارتباطات و نظارت مردمی اداره کل 
استان، بیمه خانواده ایرانی )بیمه دختران و زنان خانه دار- بیمه دانشجویی( برای 

مراجعه کنندگان نیز معرفی شــد.لازم به ذکر است؛ که از ابتدای امسال از سوی 
اداره ارتباطات و نظارت مردمی اداره کل تامین اجتماعی استان، جلسات مشاوره 
متعددی برای دستگاه های اداری، شهرداری ها، بانکها و... برگزار گردیده است 
که ضمن معرفی درگاه های اطلاع رسانی، قوانین تامین اجتماعی و پاسخگویی 

به سوالات بیمه ای، باعث کاهش مراجعه پرسنل این مراکز به شعب شده است.
 با توجه به اینکه شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس در ســه شیفت کاری فعال
 می باشد مقرر گشت میز مشاور بیمه ای در هماهنگی با سایر شیفت های کاری 

نیز برگزار گردد.

ارائه مشاوره بیمه ای به کارکنان شرکت نفت ستاره خلیج فارس

آمبولانس های هرمزگان خسته اند!

         یعقوب رستمی/دریا
yaghob.rostami      @gmail.com22
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به منظور بررسی مسائل بیمه ای تامین اجتماعی صورت گرفت 

نشست مشترک شعبه بندرخمیر و شرکت 
سیمان

   گروه اقتصادی  // به منظور بررســی مسائل بیمه ای 
نشست مشــترک بین تامین اجتماعی شــعبه بندرخمیر 
و شــرکت سیمان این شهرســتان برگزار شد.به گزارش 
خبرنــگار روزنامه دریا؛ در جلســه مشــترکی که بین 
شــعبه تامین اجتماعی بندرخمیر و شرکت سیمان خمیر 
با حضور علیرضا توفیقی رئیس شــعبه تامین اجتماعی 
شهرســتان بندرخمیر، محمد علی آشــتاب مسئول امور 
بیمه شدگان شــعبه، احمد نادری رابط روابط عمومی و 
مدیران و مسئولین واحد ها و بخش های مختلف شرکت 
سیمان بندرخمیر برگزار شد، بمنظور گسترش پوشش بیمه 
خانواده ایرانی شــرایط و مزایای این بیمه برای استفاده 
خانواده پرسنل این شــرکت ارائه و تشریح شد. در ادامه 
جلسه مزایا و نحوه کارکرد لیست هوشمند بیمه و همچنین 
فرآیند اصلاح عناوین شــغلی مورد پرسش و پاسخ قرار 
گرفت.در پایان با توجه به اینکه بیمه خانواده ایرانی )زنان 
و دختران خانه دار و دانشجویان( مورد توجه پرسنل شرکت 
ســیمان خمیر قرار گرفته بود مقرر شد نشستی با همین 
موضوع با حضور کارگران و پرسنل این شرکت به همراه 
خانواده پرسنل تشکیل شود و همزمان نحوه ثبت نام در 
سامانه و استفاده از این پوشش بیمه ای آموزش داده شود.

لازم به ذکر اســت؛ مشاور مدیر کل استان و رئیس اداره 
 روابط عمومی و امور فرهنگی اســتان نیز در این جلسه

 حضور داشتند.

گروه اقتصادی // علی آبادی با شعار توسعه تجدیدپذیرها 
قدم در وزارت نیرو گذاشــت اکنون با خاموشــی های 
زودهنگام زمستانی به نظر می رسد که این وزارتخانه باید 
توسعه تجدیدپذیرها را در صدر برنامه های خود قرار دهد.

پس از آنکه عباس علی آبادی بر مســند وزارت نیرو تکیه زد 
همگان گمان می کردند علی آبادی برای ساخت نیروگاه برنامه 
دارد، اما او با شــعار توسعه تجدید پذیر ها همراه شد موضوع 
مهمی که در کشــورهای پیش رفته بیــش از یک دهه در حال 

اجرایی شدن است.
حتی وزیر نیرو از افزایش ظرفیت ۳۰ تا ۵۰ هزار مگاوات انرژی 
تجدید پذیر سخن به میان آورد و اذعان کرد پیش بینی می شود 
تا پایان سال حدود ۵۰۰ مگاوات دیگر به ظرفیت انرژی تجدید 

پذیر کشور اضافه شود.
     ۵ کشور پیشران در حوزه تجدید پذیرها

بر اســاس این گزارش، نروژ را می توان ســکان دار استفاده از 
انرژی های تجدید پذیر دانســت، چرا که بر اساس آمار و ارقام 
موجود تا سال ۲۰۱۶ نزدیک 9۸ درصد برق تولیدی خود را از 
انرژی های تجدید پذیر وانرژی آبی تأمین می کردند. پس از نروژ 
نیوزلند را می توان در رتبه دوم قرار دارد زیرا ۸۴ درصد از برق 
مصرفــی خود را از منابع قابل تجدید تأمین کرده و هدفگذاری 
طولانی مدت نیز برای این حوزه در نظر گرفته اســت نیوزلند 
هدفی را برای ۵۰ درصد کل مصرف انرژی از منابع تجدید پذیر 
تا ســال ۲۰۳۵ و ۱۰۰ درصد انرژی برق تجدید پذیر تا سال 
۲۰۳۰ تعیین کرده اســت. مراکش اگرچه در جایگاه سوم قرار 
دارد اما بزرگترین مزرعه خورشیدی متمرکز جهان را با ظرفیت 
۵۸۰ مــگاوات به خود اختصــاص داده و برق کافی برای برق 
شــهری دو برابر مراکش تولید می کند.چین با وجود آنکه یکی 
از مصرف کنندگان بزرگ کربن در جهان است پیشتازی عجیبی 
در استفاده از انرژی های تجدید پذیر هم به خود اختصاص داده 
اســت به طوری که تقریباً نیمی از کل ظرفیت عملیاتی بادی و 
خورشیدی جهان اســت. با این حال به دنبال افزایش ظرفیت 
دو برابری ظرفیت انرژی های تجدید پذیر اســت این کشور هم 
اکنون در تولید برق بادی و خورشــیدی رتبه نخست جهان به 
خود اختصاص داده است. در ابتدا شاید عجیب باشد که کشوری 
آفریقایی در این لیست قرار بگیرد است جالب است بدانیم این 
کشور با بیش از ۳۱۰ مگاوات ظرفیت که برای تأمین انرژی یک 
میلیون خانه کافی است ۶۰ درصد از بهترین منابع خورشیدی در 

سطح جهان را در خود جای داده است.
   ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر کوچک مقیاس برای جبران 

ناترازی برق
اما آیا ایران می تواند به این ســمت ســوق پیــدا کند؟ چرا که 
خاموشــی های اخیر و ناترازی انرژی در کشور خود را نمایان 
کرده و به نظر می رســد بهترین راه برای آن توسعه و جایگزینی 
انرژی های تجدیدپذیر باشد، اقدامی که وزیر نیرو در ابتدای امر 
بر آن تاکید داشت. اما راهکارهایی برای زودتر به ثمر نشستن نیز 
وجود دارد، علی اکبر رنجبرزاده، عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر درباره ماده ۱۶ 
قانون جهش تولید دانش بنیان و تأثیرات آن بر ساخت نیروگاه های 
تجدید پذیر کوچک مقیاس توسط شرکت های دانش بنیان گفت: 
ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان یک ماده قانونی است که 

به توسعه فناوری های نوین کمک می کند مخصوصاً نیروگاه های 
بــرق تجدید پذیر کوچک مقیاس کمک می کنــد.وی در ادامه 
بیان کرد: ماده ۱۶ به عنوان بخشی از قانون جامع جهش تولید 
دانش بنیان، هدف گذاری روشنی برای ارتقا سطح فناورانه کشور 
دارد. این ماده اساساً بر تشویق صنایع به انتقال به سمت استفاده 
از انرژی هــای تجدید پذیر متمرکز اســت. هدف از این قانون، 
کاهش وابســتگی به منابع انرژی فسیلی و تسریع در حرکت به 
سمت توسعه پایدار و حفظ محیط زیست است. با الزام صنایع 
به ساخت نیروگاه های تجدید پذیر، ما شاهد افزایش تعامل میان 
صنایع بزرگ و شرکت های دانش بنیان خواهیم بود که می تواند به 
انتقال فناوری و بهره گیری از نوآوری های بومی بیانجامد.عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: اجرای این ماده قانونی 
تأثیرات مثبتی بر اقتصاد و محیط زیست خواهد داشت. از نظر 
اقتصادی، تشویق صنایع به سرمایه گذاری در زمینه انرژی های 
تجدیــد پذیر می تواند به کاهش هزینه های انرژی در درازمدت 
و ایجاد بازارها و فرصت های شــغلی جدید منجر شود. از نظر 
زیست محیطی، اســتفاده از انرژی های پاک به کاهش آلودگی 
هوا و کربن دی اکسید کمک می کند و تضمینی برای حفظ منابع 
طبیعی برای نسل های آینده فراهم می آورد. این حرکت به سمت 
منابع انرژی پایدار می تواند نقش کلیدی در تحقق اهداف اقلیمی 
کشور داشته باشد.این نماینده مجلس دوازدهم درباره چالش های 
موجود در مســیر اجرای این قانون گفت: صنایع ممکن است با 
چالش های مالی، فنی و مدیریتی مواجه شــوند. برای رفع این 
چالش ها، پیشــنهاد می کنیم دولت تســهیلات مالی برای آغاز 
پروژه هــا و آموزش های لازم برای مدیریــت بهتر پروژه های 
تجدید پذیر فراهم کند. حمایت های مالی از سوی بانک ها و ارائه 

مشوق های مالیاتی نیز می تواند مشوق خوبی برای صنایع باشد تا 
به سمت این تغییر حرکت کنند.

وی گفــت: وزارت نیرو باید از صنایعی که اقدام به تأســیس 
نیروگاه برق تجدید پذیر نکرده اند برق را به قیمت تمام شــده 
بفروشــد و منابع آن را در جهت توســعه فناوری و زیرساخت 
تولید برق تجدید پذیر به دانش بنیان ها اختصاص دهد تا به این 
وسیله جریمه و مجبور به حرکت به این سمت شوند و از سوی 
دیگر وزارت نیرو این منابع را در اختیار معاونت علمی قرار دهد 
تا شــرکت های دانش بنیان بخش خصوصی اقدام به راه اندازی 

نیروگاه های کوچک مقیاس برق تجدید پذیر کنند.
   تأمین مالی و توسعه تجدید پذیر ها

البتــه آنطور که رئیس هیئت مدیــره انجمن انرژی های تجدید 
پذیر داوود مددی گفته اســت در ســال جاری ناترازی برق به 
۱7 هزار و ۵۰۰ مگاوات رسید، تصریح کرد: میزان توان عملی 
تولید همواره کمتر از ظرفیت نصب شده اسمی است، برای جبران 
این میزان کمبود نیاز به احداث ۲۵ هزار مگاوات نیروگاه جدید 
و نیازمند ۱۵ میلیارد دلاری تنها بــرای جبران کمبود برق در 
شــرایط امروز کشور است.وی با اشــاره به اینکه بیشتر از ۱۰ 
هزار مگاوات قرارداد سرمایه گذاری نیروگاه خورشیدی و بادی 
منعقد شده است و از سرمایه گذار ضمانت حسن اجرا و ضمانت 
مالی دریافت شده است، خاطر نشان کرد: در صورت آورد ۳۰ 
درصدی سرمایه گذار، تأمین 7۰ درصد دیگر منابع مالی نیازمند 
۵.۲۵ میلیارد دلار منابع است که این میزان به اندازه 77 درصد 
کل تسهیلات پرداختی سیستم بانکی به طرح های سرمایه ای کل 

بخش صنعت و معدن است.
     گران بودن تجهیزات تجدید پذیر ها ســرمایه گذاران را 

بی رغبت کرده است؟
هــم اکنــون تجدیدپذیرهــا قابل رقابــت هســتند و اگر ما 
 ســوخت گاز و گازوئیــل را به قیمت جهانــی و حتی به نرخ 
فوب خلیج فارس حساب کنیم نیروگاه خورشیدی توجیه پذیر 
است اما ظرفیت های اجرایی و تأمین منابع آن محدود است به 
عنوان مثال اگر فردی بخواهد نیروگاه 7۰ مگاواتی حرارتی را با 
صرفه جویی سوخت به نیروگاه های تجدید پذیر تبدیل کند باید 
نیروگاه ۳۰۰ مگاواتی خورشیدی احداث کند؛ که هر کیلووات 
آن حدوداً ۶۰۰ یورو می شــود که عدد قابل توجهی اســت اما 
بازگشت سرمایه و صرفه جویی سوختی که انجام می شود توجیه 
پذیر است و احداث آن را اقتصادی می کند.در برنامه هفتم تولید 
۱۱ هزار مگاوات برق تجدید پذیر در نظر گرفته شــده اســت 
و آنطور که کارشناســان این حــوزه می گویند اگر آن را به ۳۰ 
هزار مگاوات برســانیم سناریوی ۳۰ هزار مگاواتی پسندیده تر 
است حتی از لحاظ اقتصادی و صرفه جویی اما این بخش دچار 
محدودیت مالی است به همین دلیل توسعه نیروگاه های حرارتی 
را باید ادامه دهیم. به طور کلی اگر تمامی بســترها برای توسعه 
تجدیدپذیرها فراهم باشد این بخش می تواند ۳۰ درصد از نیاز 
شبکه برق کشور را تأمین می کند، که عدد قابل قبولی است. زیرا 
در حال حاضر میزان تجدید پذیر ما نزدیک به یک درصد است.
   اشــتیاق کشورهای خارجی برای ساخت نیروگاه تجدید 

پذیر در ایران
صادرات به کشــورهای همسایه منجر به وابستگی می شود، اما 
آیا با توسعه تجدید پذیر ها کشوری تمایل به سرمایه گذاری در 
ایــن بخش و واردات آن دارد، داوود مددی رئیس هیئت مدیره 
انجمن انرژی های تجدید پذیر در گفت وگو با خبرنگار مهر گفت: 
سرمایه گذاری تجدید پذیر ها در کشورهای همجوار و صادرات 
بخشی از آن برای جبران ناترازی برق به کشور منطقی نیست زیرا 

ایران به لحاظ جغرافیایی در منطقه منحصر به فردی قرار دارد.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه کشــور ما مناسب ترین موقعیت 
برای احداث نیروگاه خورشــیدی و بادی قرار دارند به همین 
دلیل سرمایه گذاران خارجی ترجیح می دهند در ایران سرمایه 
گــذاری کرده و برق را صادر کنند بــه عنوان مثال ترکیه اعلام 
آمادگی برای سرمایه گذاری و ساخت نیروگاه تجدید پذیر کرده 
و از این طریق برق مورد نیاز را به کشور خود صادر کند.رئیس 
هیئت مدیره انجمن انرژی های تجدید پذیر خاطر نشــان کرد: 
این کشــور به گونه ای از خود تمایل نشان داده است که در ایام 
پیک ما از این منبع نیروگاهی استفاده کنیم.به گفته وی پیش از 
برجام تعدادی از کشورها مانند آلمان و فرانسه، ایتالیا و آفریقای 
جنوبی واحدهای ۱۰ تا ۳۰ مگاواتی را ایجاد کردند.رئیس هیئت 
مدیره انجمن تجدیــد پذیر در خاتمه اضافه کرد: به دلیل اینکه 
نا هماهنگی در خرید برق این کشــورها پیش آمد و بازگشت 
سرمایه نداشــتند منجر به متوقف شدن این اقدام شد ولی حتی 
در شرایط تحریم ها بعضی از کشورها متقاضی سرمایه گذاری و 
صادرات برق هستند.به گزارش مهر، لازم به ذکر است که با توجه 
به خاموشی های پی در پی باید توسعه نیروگاه های تجدید پذیر و 
وصول منابع مالی آن به جد مورد توجه دولت و وزارت نیرو قرار 
گیرد تا با تأمین بخشی از برق شبکه برق کشور علاوه بر پایداری 
شبکه برق کشور مسبب کاهش آلودگی هوا و راه صادرات گاز 

و برق را نیز هموار تر کند.

اقتصادی

خبـر

توسعه تجدیدپذیرها راهی برای توسعه تجدیدپذیرها راهی برای 
جبران ناترازی انرژیجبران ناترازی انرژی

گروه اقتصادی // عضو هیات مدیره و سرپرست 
معاونت بازرگانــی و بهره برداری راه آهن، راهبرد 
دولت چهاردهم در بنادر براساس تکالیف تعریف 
شده در برنامه هفتم، تاکید بر افزایش 2۵ درصدی 

بخش ریلی است.
به گزارش خبرنگار دریا ؛ »محمدهادی ضیایی مهر« 
در حاشــیه بازدید از محوطه های بندری منطقه ویژه 
اقتصادی بندر شــهید رجایی، هدف از این بازدید را 
بررسی وضعیت تجهیزات ریلی در بندر شهید رجایی و 
آشنایی با مشکلات صاحبان کالا در حوزه حمل ونقل 

در بنادر این استان عنوان کرد.
وی با بیان اینکه در برنامه هفتم توسعه بحث افزایش ۲۵ 

درصدی بخش ریلی مورد تاکید قرارگرفته است، گفت: 
براســاس تکالیف تعریف شده در برنامه هفتم توسعه 
و تعامل خوبی که بین ســازمان بنادر و دریانوردی و 
راه آهن وجود دارد، باید تلاش کرد ســهم حمل و نقل 

ریلی از بنادر افزایش یابد.
به گفته سرپرســت معاونت بازرگانــی و بهره برداری 
راه آهن؛ این ســهم در حال حاضر کمتر از ۱۰ درصد 
بوده اما برای توســعه و تقویت زیرساخت های حوزه 
ریلی بنادر کشــور نیازمند هماهنگی و تعامل بیشتر 

راه آهن و سازمان بنادر هستیم.
ضیایی مهر بر رفع مشکلات و موانع نرم افزاری حوزه 
ریلی در بنادر تاکید کرد و ادامه داد: با نشســت ها و 

تعاملی که از گذشته تا کنون با سازمان بنادر و دریانوردی 
داریم موضوعات پیرامون توسعه زیرساخت های ریلی 
بنادر، سیاست گذاری و برنامه ریزی به صورت مشترک 

در حال انجام است.
وی در بخــش دیگری به راه اندازی نخســتین قطار 
برنامه ای و مستقیم کانتینری حامل قطعات خودرو از 
بندرعباس به بم در هفته جاری اشاره کرد و گفت: یکی 
از اهداف و تکالیف برنامه هفتم توســعه برای راه آهن 
برقراری قطارهای برنامه ای است و تا پایان سال دوم 
برنامه هفتم تمامی قطارهای باری کشور باید برنامه ای 

شوند.
سرپرســت معاونت بازرگانی راه آهــن افزود: طبق 
توافقات انجام شــده، هر هفته ۳ زوج قطار برنامه ای 
مســتقیم کانتینری بین بندرعباس و خودروسازی بم 
و بالعکس تردد خواهد کرد کــه در صورت افزایش 
تقاضای حمل امکان برنامه ریــزی افزایش تعداد رام 

قطار وجود دارد.
ضیایی مهر همچنین با اشاره به افزایش سهم ریلی در 
بندر شهید رجایی هم راستا با سیاست های کلان برنامه 
هفتم توسعه یادآور شد: برای تمامی شرکت های حمل و 
نقل ریلی و صاحبان کالایی که از طریق راه آهن از بندر 
شــهید رجایی به مقاصد مختلف دارند، اعلام آمادگی 
می کنیم چراکه با قطارهای مبدا مقصدی زمان ســیر 

محموله ها نیز کوتاه تر می شود.

سرپرست معاونت بازرگانی و بهره برداری راه آهن ج.ا.ا در بازدید از بندر شهید رجایی مطرح کرد

افزایش 25 درصدی بخش ریلی راهبرد دولت چهاردهم در بنادر

گروه اقتصادی // ســومین جلســه شــورای اداری اداره کل راه آهن 
هرمزگان بــا حضور محمدهادی ضیایی سرپرســت معاونت بازرگانی 
و بهره برداری راه آهــن ج.ا.ا، علیرضا نصیری برازنده مدیرکل راه آهن 
هرمزگان، شهرام جعفری مدیرکل بازرگانی خارجی، عابدین هادی نژاد 
مدیرکل بازرگانی داخلی، هادی یارجی مدیرکل نیروی کشش، معاونین 
مدیرکل، روسای ادارات و گروه ها، کارشناس مسئول های حوزه مدیریت 
 در ســالن اجتماعات و بصورت ویدیو کنفرانس با ایســتگاه سیرجان 

برگزار شد.
به گزارش خبرنگار دریا ، علیرضا نصیری برازنده ضمن عرض خیر مقدم 
خدمت حاضرین به تشــریح عملکرد هفت ماهه اداره کل در حوزه های 

مختلف پرداخت.
 مدیرکل راه آهن هرمزگان گفت: عملکرد ریلی در بندرشــهیدرجایی در 
هفت ماهه سال ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه قبل در تعداد واگن ۱۴ درصد 

و در تناژ  ۱۸ درصد افزایش پیدا کرد.
نصیــری برازنــده گفــت: ســهم ترانزیــت ریلــی از کل ترانزیــت 
 نیــز نســبت به مدت مشــابه ســال قبــل افزایــش 7 درصــدی را 

داشته ایم.
محمد هادی ضیایی سرپرست معاونت بازرگانی و بهره برداری گفت: راه 
آهن منطقه هرمزگان یکی از پنج منطقه پراهمیت و حساس در بین بیست 

ویک منطقه راه آهن کشور است.
وی گفت: راه آهن منطقه هرمزگان سهم ۱7 درصد بارگیری و بالای ۲۰ 

درصد از تخلیه شبکه ریلی را عهده دار می باشد.
سرپرســت معاونت بازرگانی و بهره برداری راه آهن ج.ا.ا گفت: در دولت 
های قبل تلاش های جهت افزایش سهم حمل و نقل ریلی از حمل و نقل 
زمینی کشور صورت گرفته که با همه ی این تلاش ها در حال حاضر ۱۰ 
درصد از ســهم حمل و نقل زمینی به راه آهن اختصاص یافته که با توجه 
به اسناد بالادستی باید این رقم به ۳۰ درصد افزایش یابد و این مهم محقق 
نمی شود مگر با تدوین و برنامه ریزی، تلاش بیشتر، تعاملات و همکاری 
با شــرکای تجاری و بخش خصوصیوی در ادامه تاکید نمودند که نباید از 
مقوله ایمنی غافل باشــیم زیرا یکی از دلایــل انتخاب حمل و نقل ریلی 

توسط مشتریان ایمنی بالا در جابجایی بار و مسافر است. 

مدیرکل راه آهن هرمزگان: 

ترانزیت ریلی ۷درصد افزایش یافت
گروه اقتصادی // بحث بر سر میزان کشته های تصادفات در ایران دوباره 
بالا گرفته؛ همین دیروز این موضوع مورد اشــاره وزیر بهداشت و درمان 
قرار گرفت و منجر به ارائه آمار هولناک دیگری شد: »ایران رتبه ۱2 دنیا در 

میزان تصادفات و مرگ و میر جاده ای را دارد.« 
 اما این قصه ای است که به واسطه توالی مکرر اخبار از اهمیت آن کاسته شده و 
آنچه دراین میان کمتر دیده شده، نه تعداد کشته ها که شمار بازماندگان آن است! 
آمارهای موجود نشان می دهد سال گذشته در ایران ۲۰ هزار نفر طی تصادفات 
جاده ای جان عزیز خود را از دســت داده اند اما این تصادفات جاده ای نزدیک 
به ۲۸۰ هزار مجروح به جا گذاشته، به این معنا که احتمالا نزدیک به ۳۰۰ هزار 
خانواده گرفتار مصائب مجروحیت به جا مانده از تصادفات اند؛ میزانی که تنها 
رعایت استاندارد کیفیت خودرو می تواند به کاهش ۵۰ درصدی آن بیانجامد. 
علاوه براین، این تصادفات به صورت سالانه منجر به هزینه گزافی می شود، هم 

برای خانواده های بیمار و هم برای نظام سلامت ایران. 
شاید اســتدلال ابتدایی در مورد این موضوع این باشد که توان ارتقای کیفیت 
خودرو در ایران به دلایل مختلف وجود ندارد اما گزارش تازه مرکز پژوهش های 
مجلس نشــان می دهد که افزایش ایمنی خودروهای ساخت داخل از لحاظ 
اقتصادی توجیه پذیر بوده و با تغییر پلتفرم در خودروهای فعلی تولیدشده در 
کشور و استفاده از فناوری های روز بهبود ایمنی در خودروها، می توان میزان 
مجروحان و کشته شــدگان تصادفات جاده ای مربوط به سرنشین و راننده را 

حدود ۵۰ درصد کاهش داد. 

ایــن میزان معادل ۳۰ درصد از تلفات و مجروحان مربوط به حوادث جاده ای 
است. طبق آمارهای موجود، در ایران سالانه به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت 
۲۱.7 نفر جان خود را در تصادفات جاده ای از دست می دهند، درحالی که این 

آمار در اروپا تنها هفت نفر در هر ۱۰۰ هزار نفر است. 
طبق آمار ســازمان بهداشــت جهانی،  تصادفات جاده ای سالانه حدود یک 
میلیون و ۳۵۰ هزار کشــته بر جــای می گذارد. تلفات ناشــی از تصادفات 
رانندگــی در کشــورهایی با درآمد کم و متوســط 9۳ درصــد کل تلفات 
جهانی را شــامل می شود، اگرچه این کشــورها تنها ۶۰ درصد از کل وسایل 
نقلیه ثبت شــده را در جهان دارا هســتند. مطالعات مختلفی به منظور بررسی 
 و ارزیابی ایمنی خودروهای ســواری کشــورهای مختلــف ازجمله ایران

 انجام شده است.
 از موارد فوق می توان به پژوهشــی که در سال ۲۰۱7 با هدف ارزیابی سطح 
ایمنی خودروهای موجود در ناوگان خودروهای ســواری کشور ایران انجام 

شده، اشاره کرد. 
نتایج پژوهش فوق در خصوص ســــطح ایمنــی خودروهای تولید داخل و 
همچنین خودروهای تولیدی خودروســازان خارجی که در ناوگان خودروهای 
ســواری کشور حضور دارند نشــان می دهد در هر سه شاخص، خودروهای 
خارجی و عمدتا متعلق به کشورهای شرق آسیا بهترین عملکرد ایمنی را داشته 
و همچنین خودروهای تولید داخلی به نســبت خودروهای خارجی از ایمنی 

کمتری برای سرنشینان خود برخوردارند./جام جم آنلاین

بهبود کیفیت خودروها به کاهش ۵۰ درصدی کشته های تصادفات منجر می شود 

مرگ،پشت فرمان بی کیفیتی

گروه اقتصادی // در سفر یک روزه محمد هادی ضیایی مهر سرپرست معاونت بازرگانی و بهره برداری و عضو هیئت مدیره شرکت راه آهن ج.ا.ا به بندرعباس 
انجام پذیرفت.

به گزارش خبرنگار دریا ، محمد هادی ضیایی مهر سرپرست معاونت بازرگانی و بهره برداری راه آهن ج.ا.ا به همراه علیرضا نصیری برازنده مدیر کل راه آهن هرمزگان، عابدین 
هادی نژاد مدیرکل بازرگانی داخلی، شهرام جعفری مدیرکل بازرگانی خارجی، هادی یارجی مدیرکل نیروی کشش راه آهن ج.ا.ا و معاونین مدیر کل راه آهن هرمزگان از سالن 

مسافری، مرکز کنترل ترافیک، سکو های مسافری، زیرگذر ایستگاه، سایت های تخلیه و بارگیری بندر شهید رجایی، ایستگاه مانوری و انشعاب بازدید بعمل آوردند. 
محمد هادی ضیایی مهر سرپرست معاونت بازرگانی و بهره برداری راه آهن ج.ا.ا در این بازیدها با پرسنل ادارات مختلف دیدار و دقایقی را با آنها به گفتگو پرداخت.

بازدید سرپرست معاونت بازرگانی و بهره برداری راه آهن 
ج.ا.ا از راه آهن هرمزگان

گروه اقتصادی // مدیر بنادر و دریانوردی شــهید باهنر و شرق هرمزگان از ورود 
دومین محموله خودروهای وارداتی از طریق بندر سیریک خبر داد. 

حمیدرضا محمدحسینی تختی با اشاره به اینکه این محموله به تعداد ۱۰۴ دستگاه صبح 
پنجشــنبه وارد بندر شده است، گفت: این خودرو به منظور ترانزیت به یکی از کشورهای 
 همســایه وارد کشور شــده اســت. وی مبدأ این محموله را یکی از کشورهای حاشیه 
خلیج فارس اعلام کرد و ادامه داد: این خودروها به وسیله یک فروند لندینگ کرافت وارد 
بندر سیریک شده است.مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان گفت: واردات 
خودرو از بندر ســیریک در راستای اقتصاد دریا محور و توسعه سواحل مکران در شرق 

هرمزگان ایجاد شده است.
  نگاه ویژه به مکران

محمدحسینی تختی بیان کرد: سازمان بنادر و دریانوردی نگاه ویژه ای به ایجاد زیرساخت های 
مورد نیاز مکران، در راستای تأکیدات مقام معظم رهبری داشته و در همین راستا نیز، توسعه 
خوبی در بندر سیریک انجام شده است.به گفته وی؛ بر اساس هماهنگی های انجام شده، 
ورود خودرو از طریق بندر سیریک با جدیت دنبال می شود و با توجه به رغبت شرکت های 
وارد کننده به فعالیت در این بندر، امید داریم این مقوله بزودی رونق قابل توجهی داشته باشد.
مدیر بنادر شــرق هرمزگان اضافه کرد: بندر سیریک به عنوان یکی از بنادر مهم در حوزه 
مکران و شرق استان، نقش بسزایی در توسعه و رونق منطقه مکران ایفا می کند.بندر سیریک 
در سواحل مکران با دارا بودن ۵۱ هکتار پس کرانه و ۳۴ هکتار حوضچه عملیات ظرفیتی 
مناسب برای واردات و ترانزیت خودرو است.به گزارش ایسنا، نخستین محموله خودروهای 

وارداتی ترانزیتی به تعداد ۵۵ دستگاه نیز مهرماه امسال از طریق این بندر وارد کشور شد.

ورود دومین محموله خودروهای وارداتی به بندر سیریک
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مصاحبه اختصاصی // آموزش و پرورش وظیفه خطیر 
تربیت و پرورش نسل آینده کشور را برعهده دارد 
و اگر آموزش و پرورش قوی در جنبه های مختلف 
ازجمله آموزشی، پرورشی ،علمی، به روز بودن و.... 
داشته باشیم، بطور حتم نسلی کارآمد وپویا در کشور 
تربیت خواهند شد و تربیت نیروی انسانی توانمند در 

توسعه کشور اثرگذار خواهد بود.
    وظیفــه آمــوزش و پرورش در اســتان های محروم 
کشور مهم تر است و بایستی دولت توجه بیشتری به این 
حوزه نماید. استان هرمزگان یکی از استان های محروم 
کشــور اســت که در فقر وفلاکت و محرومیت براساس 
آمارهای رســمی صدرنشین اســتان های کشور است 
و ســاکنان روستاها و محلات حاشــیه ای و بافت های 
فرسوده که بیشترین جمعیت اســتان را شامل می شود 
درفقر مطلق بسر می برند که برای تحصیل فرزندان شان 
 با توجه به افزایش هزینه ها و چندفرزندی بودن بیشــتر 
خانواده ها در این مناطق با چالش هزینه های ســنگین 
تحصیل مواجه بوده وهمچنین کمبود معلم و مدرســه ، 
ضعف آموزشــی، کمبود تجهیزات آموزشــی و برودتی 
 و... نیــز در بازماندگــی از تحصیــل و ترک تحصیلی 
دانش آموزان در این مناطق بی تاثیر نبوده اســت. از آن 
طرف کمبود مدرســه و مدارس تخریبی و فرســوده در 
هرمزگان چالش دیگری است که دولت و صنایع بایستی 
برای رفع آن مشارکت بیشــتری داشته باشند. مدیرکل 
نوسازی ،توسعه و تجهیز مدارس هرمزگان نیز چند روز 
پیش در گزارشی که منتشر کردیم،گفت:» در حال حاضر 
با بررسی های صورت گرفته در مجموع ۲۴۳ مدرسه با 
۱۴۰۰ کلاس درس غیر ایمن و ۸۵ مدرسه با ۴۸۳ کلاس 
 درس نیازمند به مقاوم ســازی بوده که در مجموع جهت 
استاندارد سازی این کلاس های درس به اعتباری بالغ بر 
 ۳۵۰۰ میلیارد تومان نیاز می باشد. بر اساس گزارش آموزش 
و پرورش اســتان برای مدارس مناطق فاقد پوشــش 
تحصیلی و همچنین احداث کلاس درس در مدارس دایر 
با توجه به افزایش جمعیت دانش آموزان در سطح استان 
به ۱۱۲۲ کلاس درس و ۲۲۴۴ میلیارد تومان اعتبار نیاز 
می باشد. همچنین در سایت مسکن مهر در سطح استان به 
9۵ مدرسه در قالب ۱۲۰۰ کلاس درس و اعتباری بالغ بر 

۴۵۲۰ میلیارد تومان نیازمند است.«
  نقش صنایع در توسعه آموزشی استان چیست ؟

   البته این اســتان بدلیل فعالیت صنایــع و بنگاه های 
اقتصادی، قطب اقتصاد کشــور لقب گرفته اســت و اگر 
 این مراکز صنعتی از گذشــته در راســتای ایفای نقش 
مســئولیت های اجتماعی شــان در ســاخت مدارس 
موردنیاز، نوسازی مدارس فرسوده استان ، تامین تجهیزات 
 آموزشــی و برودتی ، نوشت افزار و کیف وکفش و لباس 
دانش آمــوزان محروم و... همت گمــارده بودند، بطور 
حتم شرایط آموزشی اســتان امروز چندگام بهتر بود و 
شــاید حداقل به عدالت در اماکن و تجهیزات آموزشی 
نزدیکتر بودیم و نیروی انسانی توانمند بیشتری در استان 
تربیت شــده بود. از آن طرف متاســفانه با این شرایط 
ضعیــف آموزشــی در هرمزگان که از گذشــته به ارث 
رســیده ، دانش آموزان استان بایســتی با دانش آموزان 
 استان هایی درکنکور رقابت کنند که شرایط آموزشی شان 
قابل مقایســه با هرمزگان محروم نیست و به همین دلیل 
دانش آموزان کمتری در کنکور سراسری از هرمزگان در 
این ســال ها  در دانشگاه های مطرح و درجه یک کشور 
قبول شده اند و بسیاری از دانش آموزان به مرحله کنکور 
هم  نمی رسند واز لحاظ علمی نیز شرایط مساعدی ندارند. 
دانش آموزانی معمولا در کنکور و دانشــگاه های درجه 
یک قبول می شــوند که کلاس های تست و کنکور و... 
بروند و هزینه زیادی خرج کنند که خانواده های محروم 
روستایی و حاشیه نشین چنین هزینه هایی را نمی توانند 
 پرداخت کنند وچه بسا دانش آموزان مستعد زیادی مسیر 
زندگی شان از دانشگاه و تحصیلات عالی نمی گذرد و گاهی 
 در باتلاق مشاغل کاذب و آسیب های اجتماعی گرفتار

 می شوند. گرچه در دولت سیزدهم گام های اساسی در 
حوزه های مختلف آموزشی در استان برداشته شده است و 
نتایج کنکور اندکی بهتر شد ، اما تا رسیدن به شرایط استاندارد 
فرسنگ ها فاصله داریم و بایستی دولت چهاردهم نگاه 
اجرای عدالت آموزشی را به هرمزگان داشته باشد.متاسفانه 
شرایط تحصیل دانش آموزان محروم محلات و روستاییان 
در مدارس عادی و شبانه روزی هرمزگان مساعد نیست 
و کمبودهای زیادی از جمله تجهیزات آموزشی، برودتی، 
موادغذایی ، وســایل موردنیاز خوابگاهی و... همچنان 
وجود دارد که ضرورت دارد برای رفع این کمبودها دولت 
توجه ویژه ای را به هرمزگان داشــته باشد و نمایندگان 
مردم اســتان در مجلس و شوراها نیز پیگیری های لازم 
 را در این زمینه داشته باشند .از آن طرف بایستی صنایع و 
 بنــگاه هــای اقتصــادی،  نهادهای انقلابــی ، خیرین 
مدرسه ساز و آموزشی توجه و مشارکت بیشتری را در این 
 حوزه ها داشته باشند و یاریگر آموزش و پرورش باشند تا 
دانش آموزان با انگیزه بیشتری و در شرایط مساعدتری 
درس بخوانند و کمبود مدرسه و معلم نداشته باشیم و یا 
دانش آموزان مجبور بــه ترک تحصیل و یا تحصیل در 
شــرایط ضعیف آموزشی و تجهیزات آموزشی وبرودتی، 
مدارس فرســوده و... نشوند . متولیان آموزشی استان هم 
بایستی کمبودها ونیازهای آموزشی استان را فریاد بزنند 
تا صدای این فریاد از این اســتان جنوبی دور از پایتخت 
شنیده شود و دانش آموزان قربانی فقر و تبعیض آموزشی 
نشــوند و زودتر آن روزی فرا برســد  که دانش آموزان 
محروم هرمزگانی ، طعم عدالت آموزشــی را بچشند. از 
طرفی دیگر کمبود مدارس دولتــی در هرمزگان  باعث 
شــده اســت تا مدارس غیردولتی در این استان محروم 
افزایش یابند تا اندکی کمبود مدرســه در اســتان جبران 
شــود  .اما برخی از این مدارس به لحاظ فیزیکی شرایط 
استاندارد لازم را ندارند و حیاط شان بسیار کوچک است 
و از طرفی معلمان و دبیــران در بعضی از این مدارس از 
شرایط پرداختی حقوق شان رضایت ندارند و حتی نصف 
حقوق قانون کار را هم دریافت نمی کنند که بایســتی در 
این حوزه نظارت بیشــتری شــود. از آن طرف برخی 
 از همین مدارس غیردولتی که اســم و رسمی دارند ، اما 
دانش آموز گزینی دارند و شهریه های نجومی دریافت می 
کنند که باتوجه به کمبود مدارس با شرایط آموزشی مناسب 

 در اســتان ، خانواده های زیــادی هم تقاضای تحصیل 
فرزندان شان را در چنین مدارسی دارند.متاسفانه کمبود 
مدرسه و مدارس باکیفیت آموزشــی مناسب در استان 
محروم هرمزگان ،در ماندگاری پزشــکان ، متخصصان، 
مهندسان و.... در هرمزگان اثر منفی داشته است و به همین 
دلیل استان با کمبود نیروی انسانی در حوزه های مختلف 
 از جمله بهداشــت و درمان و....مواجه است که بایستی 
نیروی انسانی موردنیاز در مدارس تربیت شوند تا بتوانند 
وارد دانشگاه شده ودر رشته های موردنیاز استان تحصیل 
کنند که متاسفانه درحال حاضر این شرایط در استان بطور 
کامل فراهم نیســت. موضوع دیگر اینکه افزایش جذب 
دانشــجو معلم در سال جاری در دانشــگاه فرهنگیان 
هرمزگان کــه اقدامی ضروری بود، باعث شــده کمبود 
خوابگاه و کلاس درس در این استان بیشتر شود و با توجه 
به اینکه نیاز است هرساله تعداد زیادی دانشجو معلم در 
دانشگاه فرهنگیان جذب شود تا بعد از گذشت چند سال 
کمبود معلم در استان برطرف شود، ضرورت دارد خوابگاه 
دانشگاه فرهنگیان اســتان که زمین و نقشه آن در منطقه 
آزادگان بندرعباس آماده اســت ، ساخته شود که در این 
بخش هم صنایع و خیرین ضرورت دارد مشارکت کنند 
تا خوابگاه ساخته شــود. در حال حاضر دانشجویان در 
شرایط سختی در خوابگاه ها هستند وبرخی از دانشجویان 
هم نتوانســتند وارد خوابگاه شوند که بایستی این بحران 
کمبودخوابگاه و کلاس درس برای دانشــجو معلمان در 

استان نیز برطرف شود.
  عدالت آموزشی 

  در یک کلام بایســتی شرایط مناســبی برای تحصیل 
دانش آموزان در اســتان داشته باشیم و عدالت آموزشی 
در هرمزگان محقق شود تا نیروی انسانی مورد نیاز استان 
 در حوزه های مختلف تربیت شود و این استان با کمبود

 نیروی انســانی در حوزه های مختلف از جمله بهداشت 
و درمان،  صنعت ، متخصص و... مواجه نباشد.از تابستان 
پیگیر بودیم تا گزارشی را از حوزه های مختلف آموزش 
و پرورش استان تهیه کنیم و سوالات را بصورت مکتوب 
برایشان ارسال کردیم و پس از پیگیری های زیاد بالاخره 
پاسخ ها را برای مان ارسال کردند که در این شماره ،گفتگویی 
 که  با محمــد قویدل مدیرکل آموزش و پرورش هرمزگان  

داشته ایم ،را منتشر می کنیم.
  جذب معلم در هرمزگان

دریا:آمار دانش آموزان و تعداد مدارس در هرمزگان 
چه تعدادی است و باتوجه به استانداردها چه تعداد 
مدرسه کم داریم؟چه تعداد مدرسه دوشیفته بدلیل 
کمبود مدرســه در اســتان داریم و آسیب مدارس 
دوشیفته چیست؟چه تعداد معلم و دبیر در استان 
داریم و چه تعداد کمبود معلم براساس استانداردها 
داریم و در کدام مناطق این کمبودها بیشــتر است 
و برای رفع این کمبودمعلم و دبیر در اســتان چه 
اقدامی انجام شــده است و چه اقداماتی باید انجام 
شود تا به اســتاندارد برسیم ؟این کمبود معلم و 
دبیر چه میزان بر کیفیت آموزشی در استان اثرگذار 

بوده است و چه باید کرد تا اثراتش کاهش یابد ؟
   در اســتان هرمزگان، ۴۰۳,۵۱۸ دانش آموز در ۳,۲۶۶ 
 مدرســه فعال هســتند. در ســال تحصیلی جدید نیز 
۴۵۰ کلاس درس به بهره برداری رسید که با اضافه شدن 
این فضاهای آموزشــی، بیش از ۲۰ هزار دانش آموز از 
فضای ایمن برخوردار شدند که اکثریت در شهرستان های 
بندرعباس و قشم واقع است. خوشبختانه استان هرمزگان 
در مقایسه با کشــور از لحاظ نیروی انسانی در وضعیت 
مطلوب تری قرار دارد و جذب معلم در هرمزگان در سال 
تحصیلی جدید نسبت به گذشته ۱۳۰ درصد افزایش یافته 
است و ۸۰۰ معلم جدیدالاستخدام به مجموعه فرهنگیان 
استان افزوده شدند. این معلمان از طریق آزمون های دبیری 
 و آموزگاری ، کیفیت بخشــی و ســهمیه استانی جذب 
شده اند. همچنین امسال برای اولین بار در تاریخ آموزش 
و پرورش کشور ،آزمون استخدامی برای جذب  ۳۰۰ معلم 
برای شهرستان بشاگرد و جزایر به منظور جذب نیروهای 
بومی و ماندگار برگزار شــد که این معلمان در کلاسهای 
درس مشغول خدمت هســتند. هزار معلم نیز از طریق 

سهمیه فرهنگیان امسال جذب شدند که دوره چهار ساله 
دانشگاهی را می گذرانند و ظرفیت پذیرش نسبت به سال 

گذشته افزایش قابل توجهی داشته است.
  دانش آموزگزینی در مدارس 

 دریا:کمبــود مدرســه و معلــم باعــث شــده 
دانش آموزگزینی را در برخی مدارس که شــهرت 
بیشتری دارند، شاهد باشیم و گاهی پرداخت هایی 
خارج از عرف را برای ورود به چنین مدارسی داشته 
باشیم که برخی والدین بالاجبار حاضرند بپردازند 
تا فرزندان شــان در این مدارس درس بخوانند ،یا 
اینکه چنین مدارســی مبالغی بیشتر را باعناوین 
مختلف مطالبه می کنند. در بخش دانش آموز گزینی 
آیا حق را به این مــدارس می دهید ؟ در این بخش 
چه اقدامی شده است؟از آن طرف در مدارس دولتی 
هــم مبالغی با عناوین مختلف مطالبه می شــود 
که البته آموزش و پــرورش بارها اعلام کرده که 
غیرقانونی است ، اما برخی مدارس به این موضوع 
توجهــی نــدارد و والدین محروم تــوان پرداخت 
 هزینه ها را ندارند و ممکن است به ترک تحصیلی
  دانــش آمــوزان منجــر شــود. آیا آمــاری از 
تــرک تحصیلی دانش آموزان در اســتان دارید و 
مهمترین دلایــل آن را بیــان کنید.برخی مدارس 
غیردولتی با عناوین مختلف شهریه هایی نجومی 
 می گیرنــد . نوع نظارت ها به چه نحوی اســت؟ 
شهریه های رســمی مدارس غیردولتی کی اعلام 
می شود؟ شهریه های مدارس هیئت امنایی برچه 
مبنایی اعلام می شــود و گویا هرساله برخی از 
مدارس دولتی به هیئت امنایی تبدیل می شوند و به 
سمتی می رویم که تحصیل رایگان نداشته باشیم. 

در این بخش چه نظری دارید؟
  شهریه های مدارس غیردولتی هر ساله پس از بررسی و 
تصویب از طرف وزارت آموزش و پرورش اعلام می شود. 
آموزش و پرورش استان به طور مستمر بر فرآیند ثبت نام 
مدارس نظارت می کند و تاکنون بیش از 9۰۰ بازدید در 
سال تحصیلی جدید انجام شــده است. هرگونه دریافت 
شــهریه غیرقانونی توســط مدارس گزارش و پیگیری 
می شود. والدین می توانند شکایات خود را از طریق سامانه 
شکایات آموزش و پرورش پیگیری کنند.شهریه  مدارس 
هیات امنایی نیز  بر اساس مصوبات و دستورالعمل های 
قانونی تعیین می شــود. تبدیل مــدارس دولتی به هیئت 
امنایی با هدف افزایش کیفیت خدمات آموزشی است، اما 
همچنان تاکید بر دسترسی همه دانش آموزان به تحصیل 
رایگان وجود دارد.خوشــبختانه بر اساس اعلام وزارت 
 آموزش و پرورش اســتان هرمزگان توانســته است در 
شــاخص های نرخ پوشــش تحصیلی، نرخ گذر، نرخ 
بازمانده از تحصیل، نرخ ترک تحصیل و نرخ تکرار پایه 
بهترین عملکرد کشوری را از آن خود کند و کمترین میزان 
ترک تحصیل دانش آمــوزان را به خود اختصاص دهد. 
همچنین از نظر پوشش تحصیلی و ثبت نام دانش آموزان 
در پایه اول ابتدایی، رتبه اول کشوری به استان هرمزگان 
اختصاص دارد.دلایل ترک تحصیل شامل مشکلات مالی، 
تمایل به کســب درآمد و اختلالات یادگیری می باشد. 
آمــوزش و پرورش برای کاهش ایــن آمار، برنامه های 
مشاوره ای و حمایتی برای خانواده ها و دانش آموزان ارائه 
می دهد تا آن ها بتوانند مشکلات خود را مدیریت کنند و به 

تحصیل ادامه دهند.
  مدارس فرسوده 

دریا:چه تعداد مدرسه فرسوده و ناایمن در استان 
داریم و چه تعداد مدرســه دیگر بایستی در استان 
ســاخته شود و صنایع چه نقشــی در این بخش 
در راستای مســئولیت های اجتماعی می توانند 
داشــته باشند، بخصوص شــرکت فولاد کاوه که 

زیرمجموعه نهادانقلابی بنیاد مستضعفان است؟
   این موضوع در حیطه کاری سازمان نوسازی، توسعه و 
تجهیز مدارس است. برای اطلاع از تعداد مدارس فرسوده 
و نیازهای ساخت مدارس جدید، می توان از این سازمان 

اطلاعات دقیق تری دریافت کرد.
 دریا:نتایج آزمون های ســمپاد ونمونه کی اعلام 

می شــود و آیا این مدارس هم شهریه دریافت می 
کنند ؟ سهمیه این مدارس را هم بیان کنید.

  نتایج آزمون های ورودی مدارس خاص مانند ســمپاد 
)تیزهوشان( و نمونه دولتی هر سال در نیمه مردادماه اعلام 
می شود. مدارس تیزهوشان، به دلیل خدمات ویژه آموزشی، 
حق ثبت نام دریافت می کنند. در مدارس نمونه دولتی نیز 
شهریه ای مطابق مصوبات قانونی دریافت می شود. سهم 
پذیرش دانش آموزان در این مدارس از پایه ششم به هفتم 

۱.۵ درصد و از پایه نهم به دهم ۸ درصد است.
  جای خالی مهارت های زندگی در مدارس

دریا: جــای خالی مهارت های زندگــی در مدارس 
 مورد بی توجهی قرار گرفته و معلمان و دبیران هم 
نمی توانند خلاقیت در تدریس داشــته باشــند 
وبایســتی طبق اصول خاصی تدریس کنند و از 
آن طرف ســوالات برخی امتحانات خارج از درس 
مدارس است که دانش آموزان و والدین گلایه مندند. 

در این بخش چه نظری دارید؟
آمــوزش مهارت های زندگی و ایجــاد فضای خلاقانه 
در کلاس هــا از اولویت های آموزش و پرورش اســت. 
برنامه هایی برای بهبود محتوای آموزشی و تقویت توانمندی 
معلمان در دست اجراست. در مورد طرح سوالات خارج 
از محتوای درسی، تلاش می شود تا امتحانات با محتوای 
تدریس شده هم خوانی داشته باشد و بازخوردهای والدین 
و دانش آموزان نیز در بهبود کیفیت آموزشی مد نظر قرار 

گیرد.
دریا:مدارسی با رویکرد دینی و مذهبی با همکاری 
 حوزه علمیه  که قرار اســت امســال در اســتان 
راه اندازی شــوند، در چه مقاطعی پذیرش دارند و  
 برای دانش آموزان دختر وپســر است و کجا دایر

 می شود ؟
 ایجاد مدارس وابسته به حوزه های علمیه با رویکرد دینی 
و مذهبی قرار است در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش 
داشته باشند و در مناطق مختلف استان برای دانش آموزان 

دختر و پسر تأسیس شوند که در حال انجام است.
  مدرسه انرژی اتمی 

دریا:مدرسه انرژی اتمی در کجا پذیرش دانش آموز 
دارد وبرای چه مقطعی؟ ثبت نام در این مدارس از کی 
شروع می شود و چه مزیت هایی برای دانش آموزان 

دارند که در این مدارس تحصیل کنند؟
  از یک ســال قبل که عملیات اجرایی نیروگاه هسته ای 
انرژی اتمی در سیریک هرمزگان آغاز شد ،برای تامین 
نیروی این پروژه، اقدامات اولیه برای ســاخت مدرسه 
انرژی اتمــی در بندرعباس نیز پیگیری شــد؛ چرا که 
تامین نیروی انسانی برای نیروگاهی با چنین مختصاتی 
به نیروهایی با شــناخت پایه از این حــوزه نیاز دارد تا 
آموزشــی مدون بر پایه اصول و منطبق بر ســند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش انجام شــود. مدرســه ویژه 
صنعت هسته ای در هرمزگان با همکاری سازمان انرژی 
اتمی در بندرعباس به عنوان چهارمین اســتان کشور در 

 بندرعبــاس راه اندازی شــده اســت و در حال حاضر 
دانش آمــوزان در مقطع متوســطه دوم )رشــته های 
ریاضی فیزیک و علوم تجربی( در این مدرســه در حال 
تحصیل هســتند. از مزایای این مدرسه، کادر آموزشی 

مجرب و آماده سازی برای المپیادهای علمی است.
  هنرستان های جوار صنایع 

دریا: یکی از اقدامات خوبی که در دولت سیزدهم در 
استان صنعتی و تجاری هرمزگان صورت گرفت، 
راه اندازی  مدارس جوار صنایع بود. این مدارس 
باچه هدفی در اســتان راه اندازی شــده اند و چه 
 تعداد مدارس جوار و در جوار کدام صنایع داریم؟ 
دانش آمــوزان از چه مقطعی مــی توانند در این 
مدارس تحصیل کنند وچه مزیت هایی برایشــان 

دارد؟
  استان هرمزگان با داشتن ۳۰۰ هنرستان فنی حرفه ای و 
کارودانش که ۳۵ هنرستان آن، جوار صنعت است  توانسته 
است برای دومین سال پیاپی، با سهم ۵۶ درصدی، جایگاه 
نخست را در ثبت نام دانش آموزان در پایه دهم را کسب 
کند. در برنامه هفتم توسعه، سهم آموزش فنی و مهارتی 
۵۰ درصد تعیین شــده است و ما توانسته ایم با دستیابی 
بــه ۵۶ درصد، از این هدف فراتر برویم. در حال حاضر 
قریب به ۲۵ هزار هنرجو در هنرستانهای استان مشغول 
تحصیل هســتند.اولویت مهم آموزش و پرورش استان،  
ارتقاء کیفیت آموزش در هنرســتان های فنی و مهارتی 
استان است و  با مشارکت صنایع و واحدهای اقتصادی، 
تلاش می شود تا دانش آموختگان با مهارت و تخصص 

کافی وارد بازار کار شوند.
  ضعف استان در میانگین نمرات دانش آموزان

دریا: اســتاندار هرمزگان در ســومین نشســت 
 شورای آموزش و پرورش استان با اشاره  و تأکید 
دوباره  ای بــر ضعف اســتان در میانگین نمرات 
دانش آمــوزان گفــت: ایــن ضعف جــدی باید با 
هدف گذاری ســالانه دقیق رفع شــود ،چــرا که در 
سرنوشــت و آینده دانش آموزان تأثیر مستقیمی 
دارد. در این بخش آموزش و پرورش چه برنامه ای 
را در حال اجرا داشته و چه برنامه ای در آینده دارد؟ 
برای بهره مندی دانش آموزان محروم و مستعد از 
دوره های درســی فوق برنامه رایگان آموزشی که 
آنها را برای مقاطع بالاتر و کنکور آماده کند و ضعف 
اســتان در میانگین نمرات دانش آموزان که دغدغه 
اســتاندار هرمزگان نیز می باشد ، از بین برود ،چه 

اقدامی شده است ؟
 خوشبختانه با اجرای برنامه های کیفیت بخشی آموزشی 
در سطح استان هرمزگان، رتبه های برتر منطقه ای کنکور 
سراسری در تمامی گروه های آزمایشی با رشد چشمگیری 
همراه بوده است. کسب رتبه نخست کنکور علوم تجربی 
توســط دانش آموز هرمزگانی گواهی بر افزایش کیفیت 
 آموزش در اســتان اســت. رتبه های زیر ۱۰۰، رشــد
 ۳۵ درصــدی را نشــان می دهند که گــواه تلاش های 
شبانه روزی دانش آموزان و حمایت های موثر معلمان و 
مدیران مدارس است. همچنین در بازه رتبه های ۱۵۰۱ تا 
۲۰۰۰، رشد ۸ درصدی ثبت شده و رتبه های ۲۰۰۱ تا 
۲۵۰۰ با افزایش 7۵ درصدی همراه بوده است. بیشترین 
رشــد مربوط به رتبه های ۲۵۰۱ تا ۳۰۰۰ اســت که با 
افزایش چشــمگیر ۱9۰ درصدی، جایگاه استان را در 
رقابت های آموزشی بهبود بخشیده است.در مجموع، رشد 
۲۲ درصدی در رتبه های یک تا ۳۰۰۰ نشان دهنده روند 
رو به رشد کیفیت آموزش در هرمزگان و برنامه ریزی دقیق 
برای موفقیت دانش آموزان بوده است. در سال تحصیلی 
جاری، طرح ارتقای کیفیت آموزشی در شورای آموزش 
و پرورش استان تصویب شد. این طرح شامل برگزاری 
آزمون های استانی و کشوری برای پایه های دهم، یازدهم 
و دوازدهم است. همچنین، با استفاده از ظرفیت خیرین 
علمی و طرح »همیــار معلم«، حمایت هــای ویژه ای 
از دانش آموزان مســتعد ،اما محروم فراهم شــده است. 
برای سال تحصیلی آتی، فعالیت های آموزشی در قالب 
برنامه های جدید تدوین و به مدارس ابلاغ خواهد شد تا 

نقاط ضعف شناسایی و رفع شوند.
  سرویس مدارس

دریا: در بخش سرویس مدارس، آموزش و پرورش 
چه اقدامی کرده اســت تا والدین و دانش آموزان 
مانند سال گذشته مشکل سرویس مدرسه نداشته 
باشند و هرچه زودتر و تا قبل از مهرماه بتوانند در 

شرکت های سرویس مدارس ثبت نام کنند؟
  با اســتناد به مصوبه هیئت وزیران در شهریور ۱۴۰۲، 

تمامی امور مرتبط با حمل و نقل دانش آموزان به وزارت 
کشور واگذار شده است. در سطح استان، مسئولیت این امر 
به عهده شورای ترافیک، سازمان حمل و نقل شهرداری ها 
و فرمانداری ها است. آموزش و پرورش استان هرمزگان 
در این فرآیند، نقش اطلاع رسانی را ایفا می کند و والدین 
را در خصوص نحوه ثبت نام در سامانه »سپند« و انتخاب 

شرکت های مورد تأیید شورای ترافیک راهنمایی می کند.
  مدارس شبانه روزی 

دریا: گویا از یک طرف کمبود مدرسه شبانه روزی 
در اســتان داریم و از طرفی دیگــر برخی از این 
مدارس شــبانه روزی فرسوده هستند ؛ همچنین 
بــرای تامین موادغذایی و تجهیزات آموزشــی و 
برودتــی در این مدارس مشــکلات و کمبودهایی 
وجود دارد. برای رفع کمبود مواد غذایی و وسایل 
آموزشی و برودتی و.... در مدارس شبانه روزی چه 
اقدامی شده و صنایع در راستای مسئولیت های 
اجتماعی شــان و خیرین چه کمکی می توانند در 
این حوزه داشته باشند . در حال حاضر چه تعداد 
مدرسه شبانه روزی در استان داریم و بیشتر این 
مدارس در کدام مناطق هستند و برنامه تان برای 

افزایش مدارس شبانه روزی را بیان کنید.
  در حال حاضر، اســتان هرمزگان دارای ۲۳۱ مدرسه 
 شبانه روزی اســت که بیشــترین تعداد این مدارس با 
۳۵ واحد در شهرستان بشاگرد واقع شده است. با توجه 
به وضعیت فعلی، برنامه ریزی برای افزایش تعداد مدارس 
شبانه روزی و بهبود وضعیت فیزیکی و تجهیزاتی آن ها 
در حال انجام اســت. هدف این اســت که با همکاری 
دستگاه های مختلف و جلب مشارکت خیرین، نیازهای 
اساسی این مدارس به ویژه در حوزه تأمین مواد غذایی و 

تجهیزات آموزشی برطرف شود.
  کمبودوســایل آموزشــی و کمک آموزشــی 

و برودتی
دریا: وسایل آموزشی و کمک آموزشی و برودتی 
و... در سایر مدارس چه میزان نیاز دارید تا علاوه 
بر دولت ، صنایع و خیرین و اتاق بازرگانی بتوانند 
مشارکت کنند تا هیچ مدرسه شهری و روستایی   

کمبودی در این بخش نداشته باشد؟
آموزش و پرورش اســتان هرمزگان بــا ارزیابی نیازهای 
مدارس در بخش های مختلف آموزشی، تجهیزات سرمایشی 
و گرمایشــی و سایر موارد، در حال هماهنگی با نهادهای 
انقلابی، صنایع، خیرین و اتاق بازرگانی است تا این نیازها 
تامین شود. این مشارکت ها کمک می کند تا هیچ مدرسه ای 

در مناطق شهری و روستایی با کمبود مواجه نباشد.
  بازماندگی از تحصیل دانش آموزان محروم 

دریا:هرســاله برخی از دانش آموزان در محلات 
حاشــیه ای شهرها و روســتاها بدلیل عدم توان 
مالی بــرای پرداخت هزینه هــای ثبت نام، کیف 
وکفش ، لباس و نوشت افزار و...از تحصیل بازمی 
مانند. برخی از دانش آموزان نیز دچار سوءتغذیه 
هســتند. در این حــوزه  چه برنامه ای در ســال 
تحصیلی جدید دارید ؟ نهادهای انقلابی ، صنایع و 
خیرین چه کمکی می توانند به چنین دانش آموزانی 

داشته باشند ؟
  آموزش و پرورش استان برنامه ای جامع برای حمایت از 
دانش آموزان کم بضاعت دارد. تلاش می شود تا با همکاری 
نهادهای انقلابــی، خیرین و صنایع، اقلام ضروری مانند 
کیف، کفش، لباس و نوشت افزار برای دانش آموزان فراهم 
شــود. همچنین برای دانش آموزانی که دچار سوءتغذیه 
هســتند، برنامه هایی نظیر ارائه وعده های غذایی رایگان 
در نظر گرفته شــده است. این اقدامات به بهبود وضعیت 
تحصیلی و کاهش فشار مالی بر خانواده های کم بضاعت 

کمک خواهد کرد.
  دانش آموزان اتباع

دریا: چه تعداد دانش آموز اتباع در استان تحصیل 
می کنند و بیشــتر در کدام شهراســت و چرا از 
مدارس دولتی استفاده می کنند و نمی روند مدارس 
غیردولتی تا هزینه تحصیل شان را پرداخت کنند 

وکلاس  مدارس دولتی مان شلوغ نشوند ؟ 
  در حــال حاضر بیش از ۱۳ هزار دانش آموز اتباع در 
 استان هرمزگان مشغول تحصیل هستند که بیشتر در مناطق 
حاجی آباد،  بندرعباس،پارسیان، قشم و کیش مشغول 
تحصیل هستند و براساس قوانین ثبت نام، دانش آموزان 
اتباع هم حق اســتفاده از آموزش رایــگان دارند و ما 

نمی توانیم آنها را از تحصیل در مدارس دولتی منع کنیم.
دریا:برای رفع کمبود مدرســه و معلم در شهرک 
پیامبر اعظم)ص( بندرعباس چه برنامه ای دارید تا 
دغدغه دانش آموزان و والدین شان برای ثبت نام 

در سال جدید کمتر شود؟
به این سوال پاسخ داده نشده است.

روزنامه دریا درگفتگو با مقام ارشد آموزشی استان بررسی کردروزنامه دریا درگفتگو با مقام ارشد آموزشی استان بررسی کرد

چالش های آموزش و پرورش هرمزگانچالش های آموزش و پرورش هرمزگان

    اولویت مهم آموزش و پرورش استان،  ارتقاء کیفیت آموزش در هنرستان های فنی و مهارتی استان است و  با مشارکت صنایع 
و واحدهای اقتصادی، تلاش می شود تا دانش آموختگان با مهارت و تخصص کافی وارد بازار کار شوند.

    با اســتناد به مصوبه هیئت وزیران در شــهریور 1402، تمامی امور مرتبط با حمل و نقل دانش آموزان به وزارت کشور واگذار 
شده است. در سطح استان، مسئولیت این امر به عهده شورای ترافیک، سازمان حمل و نقل شهرداری ها و فرمانداری ها است. 

    با توجه به وضعیت فعلی، برنامه ریزی برای افزایش تعداد مدارس شبانه  روزی و بهبود وضعیت فیزیکی و تجهیزاتی آن  ها در 
حال انجام است. هدف این است که با همکاری دستگاه  های مختلف و جلب مشارکت خیرین، نیازهای اساسی این مدارس به  ویژه 

در حوزه تأمین مواد غذایی و تجهیزات آموزشی برطرف شود.

علی زارعی/دریا 
daryaz           @gmail.com1359

نادر ناصری



66
یکشنبه 27 آبان 1403

15 جمادی الاول 1446

سال بیست و سوم شماره 4589

مرگ کودک ۷ ساله جشن تولد 
را به عزا تبدیل کرد

 
  گروه حوادث// تحقیقات قضایی و پلیســی در باره 
مرگ تلخ کودکی آغاز شــد که در استخر باغ ویلا جان 
باخته است. تحقیقات قضایی و پلیسی در باره مرگ تلخ 
کودکی آغاز شد که در استخر باغ ویلا جان باخته است.
 به گزارش روزنامه خراســان در پی اعلام مرگ پسر بچه 
7 ســاله ای در بیمارستان طالقانی مشهد، بلافاصله گروه 
گشت انتظامی با دســتور سروان مصطفی حسنی )رئیس 
پاسگاه انتظامی فردوســی ( عازم مرکز درمانی شدند و 
بررسی های پلیســی را آغاز کردند. تحقیقات مقدماتی 
 بیانگر آن بــود که کودک مذکور درون اســتخر یکی از 
باغ ویلاهای بولوار شــاهنامه غرق شده است.با گزارش 
این حادثه تلخ به قاضی ویژه قتل عمد مشهد، بررسی های 
تخصصی در دایره تجسس پاسگاه انتظامی با دستور قاضی 
 وحید خاکشــور ادامه یافت و  مشخص شد خانواده ای 
9 نفره  باغ ویلایی را به منظور برگزاری جشن تولد اجاره 
کردند که دارای اســتخر آب گرم و جکوزی بوده اســت 
اما پسر بچه 7 ساله از ســاعت ۱7 بعدازظهر از مهمانان 
جدا شــده و ساعت ۲۳ شــب جمعه آن ها متوجه شدند 
که کودک درون اســتخر افتاده است. اعضای این خانواده 
هراسان  کودک را از آب بیرون کشیدند و در حال انتقال 
پیکــر نیمه جان وی به مرکز درمانی بودند که در مســیر 
امدادگران اورژانس از راه رسیدند و سعی کردند تا کودک 
 را نجات دهند اما تلاش آنان و کادر درمانی بیمارســتان 
بی نتیجه ماند و کودک مذکور جان ســپرد. این گزارش 
حاکی است جســد وی برای تعیین علت دقیق مرگ به 

پزشکی قانونی منتقل شد.

 تصادف مرگبار خودروي حامل سوخت درهرمزگان 
 گروه حوادث// تصادف مرگبار یک دستگاه خودرو سمند شوتي 
حامل ســوخت در جاده بندرعباس- میناب مرگ سه نفر را رقم زد.    
رئیس پلیس راه استان هرمزگان در تشریح جزئیات این حادثه گفت: 
مأموران پاســگاه پلیس راه بندرعباس به میناب از یک فقره تصادف 
درجاده بندرعباس میناب در حوالي روستاي چوچ از توابع شهرستان 
بندرعبــاس مطلع و بلافاصله به محل اعزام شــدند. وي افزود: پس 
از حضور عوامل گشــت پلیس راه در محل مشخص شد یکدستگاه 
خودرو سمند شوتي حامل ســوخت بدلیل حرکت خلاف جهت با 
یکدستگاه خودرو پراید عبوري بصورت رخ به رخ تصادف کرده که 
در این حادثه هردو خودرو دچار حریق شده که متأسفانه راننده خودرو 
شــوتي به همراه دو نفر راننده و سرنشین پراید جان باخته و سه نفر 
نیز بصورت ســطحی مجروح شدند. این مسئول انتظامي علت اصلي 
وقوع این حادثه دلخراش را بي مبالاتي و حرکت خلاف جهت توسط 
راننده خودرو سمندشوتي عنوان کرد.    سرهنگ »مهدي نیک بخت« 
خاطر نشان کرد : پلیس بارها مخاطرات حمل سوخت با خودرو هاي 
سواري و تردد غیر ایمن نیسان هاي حامل سوخت را هشدار داده چرا 
که هر چند وقت یک حادثه دردناک مربوط به این نوع تردد ها را در 

جاده هاي استان هرمزگان شاهد هستیم.

پسر عصبانی مادرش را به قتل رساند

  گروه حوادث//  پســر عصبانی که به خاطر درگیری بر ســر 
تخلیه خانه، مادرش را با ۸ ضربه چاقو کشــته بود دستگیر شد.به 
گزارش ایران، ساعت ۳۰ دقیقه بامداد جمعه قتل زنی ۵۰ ساله به 
بازپرس محســن اختیاری اعلام شد. با اعلام این خبر تیم جنایی 
وارد عمل شــده و با جسد زن میانسال در اتاقکی روی پشت بام 
مواجه شــدند که با ۸ ضربه چاقو به قتل رسیده بود. بررسی های 
اولیه نشــان می داد زن میانسال از همسر اولش جدا شده و بعد از 
مدتی با مردی ازدواج کرده و در اتاقک روی پشت بام ساکن شده 
بود.در ادامه تحقیقات عامل قتل که پسر مقتول بود بازداشت شد و 
گفت: من و برادرم هر کدام در یکی از طبقه های ساختمان زندگی 
می کردیم و مادرم با شوهر دومش در اتاقک زندگی می کرد. مادرم 
چند وقتی بود که اصرار می کرد از این ســاختمان برویم و خانه را 
خالی کنیم. اما به خاطر گرانی اجاره ها نمی توانستم خانه ای برای 
خودم و همسرم پیدا کنم. شب حادثه مشروبات الکلی مصرف کرده 
بودم که مادرم به ســراغم آمد و دوباره درگیر شدیم. من که حال 
خوبی نداشتم و عصبانی بودم نتوانستم خودم را کنترل کنم و با چاقو 

به جانش افتادم.

حوادث

خبر

خبـر

گــروه حــوادث// رئیس مرکــز امداد و 
از افزایش  فوریت های سایبری پلیس فتا، 
تهدیدات هک گوشــی های هوشــمند و 
حســاب های پیام رسانی در فضای مجازی 
خبر داد و به شهروندان توصیه کرد تا تدابیر 
امنیتی لازم را برای جلوگیری از هک شدن 
و سرقت اطلاعات شخصی خود اتخاذ کنند. 
   ســرهنگ پاشــایی، رئیس مرکــز امداد و 
فوریت های سایبری پلیس فتا در این خصوص 
بیان داشــت: در دنیای دیجیتــال امروز، هک 
شدن گوشی ها و حساب های پیام رسانی یکی 
از بزرگتریــن تهدیدات فضای مجازی اســت 
که می تواند پیامدهای ســنگینی به همراه داشته 
باشد. هکرها پس از نفوذ به دستگاه های هدف، 
اطلاعات شخصی کاربران را سرقت کرده و به 
دنبال اخاذی از آنها و حتی دوستان و آشنایانشان 
می رود.طبق گزارش هــای دریافتی، هکرها با 
دسترسی به گوشــی و پیام رسان های کاربران، 
می توانند پیام های حساس و اطلاعات شخصی 
آنها را مشاهده کرده و حتی از حساب کاربری 
افراد برای ارسال درخواست های مالی به دوستان 
و خانواده شــان اســتفاده کنند.  به همین دلیل، 

سرهنگ پاشایی تأکید کرد: در صورتی که پیامی 
از سوی یکی از دوستان یا آشنایان خود دریافت 
کردید که در آن درخواســت پول یا کمک مالی 
شده است، حتماً قبل از انجام هرگونه اقدامی با 
آن شخص تماس بگیرید و صحت پیام را تأیید 
کنید.رئیس مرکز امداد و فوریت های ســایبری 
پلیس فتا، فعال سازی تأیید دو مرحله ای را یکی 
از اقدامات پیشگیرانه ضروری برای محافظت از 
حســاب های پیام رسان عنوان کرد و گفت: این 
اقدام، به ویژه در اپلیکیشن هایی مانند واتساپ، 

تلگرام و اینستاگرام، امنیت حساب های کاربران 
را تا حد زیادی افزایش می دهد.پاشایی همچنین 
به شهروندان توصیه کرد که در صورت هک شدن 
گوشی، حتی اگر پیام ها حذف شده باشند، هکرها 
ممکن است همچنان به اطلاعات شما دسترسی 
داشته باشند. در این صورت، بهتر است بلافاصله 
نسخه پشتیبان از اطلاعات گوشی خود تهیه کرده 
و سپس گوشی را به تنظیمات کارخانه بازگردانید.

رئیس مرکز امداد و فوریت های سایبری پلیس 
فتا از افزایش کلاهبرداری های اینترنتی از طریق 

هک شــماره تلفن و پیام رسان ها خبر داد. وی 
افزود: هکرها پس از نفوذ به دستگاه های هدف، 
به ارســال لینک های آلوده و درخواست های 
مالی فوری از دوستان و آشنایان قربانیان اقدام 
می کنند. اینگونه کلاهبرداری ها به طور ویژه از 
طریق پیام های فریبنده و پیشنهادات وسوسه انگیز 
به وقوع می پیوندند.در نهایت، سرهنگ پاشایی از 
شهروندان خواست در صورت مشکوک شدن به 
هک شدن گوشی یا دریافت پیام های مشکوک، 
ســریعاً با مرکز فوریت های سایبری پلیس فتا 
تماس بگیرند. این مرکز به صورت ۲۴ ســاعته 
آماده ارائه مشــاوره و خدمات امنیتی به مردم 

است. شماره اضطراری پلیس فتا: ۰9۶۳۸۰.
به گزارش قدس آنلاین، سرهنگ رامین پاشایی 
رئیس مرکز امداد و فوریت های سایبری پلیس 
فتا در پایــان گفت: امنیت در فضای مجازی و 
حفاظت از اطلاعات شــخصی نیازمند توجه 
و اقدام به موقع اســت. با انجام اقدامات ایمنی 
مانند فعال ســازی تأیید دو مرحله ای و مراقبت 
از اطلاعات شخصی خود، می توان از تهدیدات 
سایبری و کلاهبرداری های اینترنتی جلوگیری 

کرد.

نرخ جدید جرایم رانندگی

هشدار پلیس فتا درباره افزایش کلاهبرداری های اینترنتی هشدار پلیس فتا درباره افزایش کلاهبرداری های اینترنتی 

  عدم توجه به علامت ایست مخصوص عصای سفید نابینایان چقدر جریمه دارد؟ 
عدم توجه به علامت ایست مخصوص عصای ســفید نابینایان، ۱۵۰ هزار تومان 

جریمه دارد. 
  از ۲۳ تیرماه امســال و بر اساس ابلاغ سرپرســت وقت ریاست جمهوری، مبالغ 
جریمه های راهنمایی و رانندگی که از سال ۹۶ تاکنون تغییر نکرده بود، افزایش پیدا 
کرد و از این تاریخ به بعد تخلفات رانندگی با نرخ های جدید جریمه می شود اقدامی 
که هدف از آن کاهش تصادفات و خســارات جانی ناشــی از آن و نیز افزایش نظم 

ترافیکی عنوان شده است.
  یکی از تخلفات مندرج درجدول جریمه های رانندگی، تخلف »عدم توجه به علامت 
ایســت مخصوص عصای سفید نابینایان« است که مبلغ جریمه آن در کلانشهرها، 
مراکز استان ها، جاده های بین شهری و مناطق آزاد تجاری - صنعتی ۱۵۰ هزار تومان 

است.
همین تخلف در سایر شهر ها ۱۰۰ و در روستا ها ۷۰ هزار تومان جریمه در پی دارد.

 گروه حوادث// زنی که به اتهام سرقت از خودروها دستگیر 
شده است، داستان زندگی اش را بازگو کرد. وقتی که به گذشته 
فکر می کنم، با خودم می گویم شاید اگر پدرم هنوز زنده بود، 
هیچ کدام از این اتفاقات نمی افتاد. او همیشه هوایم را داشت، 
مرا درآغوش می گرفت، حرف هایم را می شنید و به من اطمینان 

می داد که تنها نیستم اما ...
   به گزارش خراسان، زن ۳۳ ساله ای که به همراه شوهرش هنگام 
 دستبرد به خودروهای شــهروندان توسط نیروهای گشت کلانتری 
شــهید نواب صفوی مشهد دستگیر شده بود، درباره سرگذشت تلخ 
خود به کارشناس اجتماعی گفت: برادر بزرگم بعد از ازدواج  سر خانه 
و زندگی خودش بود خواهرم هم جدا شــده و با فرزند خردسالش 
 بــا مادرم زندگی می کرد  و مــادرم با حقوق پدر مرحومم روزگار 
می گذراند. خلاصه من از طریق همسر سابق خواهرم  با وحید آشنا 
شــدم و به او دل باختم. مدتی با هم دوست بودیم  اما پدرم در زمان 
حیات خودش با ازدواج ما مخالفت کرد چون وحید جوانی معتاد و 
بیکار بود ولی من  با وجود این که می دانستم اعتیاد دارد، اما فکر می کردم 
 می توانم او را تغییر دهم. به خودم می گفتم شــاید اگر کنار او باشم، 
می توانم او را به راه درست برگردانم. شاید او هم کسی را نیاز داشت 
که از او حمایت کند. اما حالا که نگاه می کنم، می بینم خودم بیشــتر 
به او نیاز داشــتم. شاید به همین دلیل با وجود مخالفت های پدرم و 

حتــی خودم، با او عقد کردم. مدتی گذشــت پدرم به دلیل بیماری 
 عفونتی که داشت از دنیا رفت و دیگر جز وحید کسی به من محبت 
نمی کرد گاهی اوقــات حس می کردم که برای مادرم، من مثل یک 
سایه هستم؛ در مقایسه با خواهرم که همیشه هوایش را داشت.شاید 
طبیعی بود که مادرم به او محبت بیشتری نشان دهد، اما این برای من 
تلخ بود. انگار من و وحید در این خانه جایی نداشــتیم. خانه ارث 
پــدرم بود که دو طبقه اش را به ما و آن ها واگــذار کرده بود. مادرم 
حتی با وجود این که خواهرم با یک نفر ازدواج موقت کرده بود باز 
هم مخارج زندگی آن ها را هم می پرداخت. توجه و محبتش فقط 
سهم خواهرم و بچه اش می شــد، هوای آن ها را داشت و به من هم 
گاهی با نگاهی سرد و بی تفاوت می گفت: »این خونه رو باید خالی 
کنید، نمی خوام دیگه این جا باشید.« هر بار این حرف را می زد، انگار 
چیزی درونم فرو می ریخت. من و وحید، هر چند با شرایط سخت 
و وابسته به هم، تمام امیدمان همین سقف بود. شاید به همین خاطر 
بود که حتی وقتی فهمیدم وحید برای تأمین پول مواد دست به دزدی 
می زند، باز هم نمی توانستم از او جدا شوم. چون تنها کسی بود که در 
این دنیای سرد، دست کم تظاهر به داشتن هوایم می کرد.اوایل  به خودم 
دلگرمی می دادم که وحید، با وجود همه مشکلاتش، تنها کسی است 
که هنوز کنار من ایستاده با این حال، او هم خسته بود، زخم خورده، 
 پر از دردهای ناگفته پدر و مــادرش فوت کرده بودند و یک برادر 

بزرگ تر از خودش داشــت که او هم آواره خیابان ها بود و اعتیاد 
داشت.بالاخره من و وحید به دلیلی نامعلوم در کنار هم ماندیم؛ شاید از 
سر ناچاری، شاید هم چون از همان ابتدا راه برگشتی نداشتیم. شب ها 
وقتی می دیدم او مواد می کشد، کنجکاو می شدم. او می گفت این تنها 
چیزی است که به او آرامش می دهد و من، از روی کنجکاوی و شاید 
هم ضعف، یک روز گفتم می خواهم امتحانش کنم. شیشه و کریستال 
... حس عجیبی بود، ترکیبی از ترس و شوق! اما همین یک بار کافی 
بود تا در دام بیفتم. از همان لحظه انگار چیزی درونم تغییر کرد؛ دیگر 
خودم نبودم.مدتی بعد متوجه شدم که وحید به خاطر همین مواد دست 
به کارهایی می زند که قبلًا باورش برایم سخت بود.او و برادرش برای 
پول مواد از ماشین ها دزدی می کردند. اول که شنیدم، قلبم لرزید، اما به 
خودم گفتم شاید فقط یک بار بوده. اما اشتباه می کردم، این کار برای او 
تبدیل به راه نجات شده بود. به خودم که آمدم همدست وحید بودم . 
فکر  کردیم با این کارمان می توانیم پول خوبی از فروش اموال سرقتی 
به دست بیاوریم تا بتوانیم خانه کوچکی رهن و اجاره کنیم و از خانه 
موروثی پدرم بیرون بیاییم  و از نگاه های سرد مادرم خلاص شویم  
این فکر وحید بود من هم موافقت کردم تاثیر مواد بر روی مغز و ذهنم 
آنچنان بود که دیگر به عواقبش حتی فکر هم نمی کردم تا این که آن 
شب شوم فرا رسید. هنوز هوا تاریک بود که به همراه  وحید به یکی از 
محله ها رفتیم. می خواستیم به خودروها دستبرد بزنیم و اموال سرقتی 
را بفروشیم. درست در همان لحظه ای که دستم به در ماشین خورد، 
نور چراغ گردان  گشت پلیس را دیدم. همه چیز در یک لحظه به هم 
ریخت. نه راه فراری بود و نه جایی برای پنهان شدن! اما ای کاش....

آگهی فراخوان ارزیابی کیفی
 جهت برگزاری مناقصه عمومی به صورت یک مرحله ای نوبت دوم

شرکت پالایش نفت لاوان درنظردارد خرید Tube Seal و Scuff Band  مخزن R - 9021 را پس از انجام فرآیند ارزیابی کیفی و احراز صلاحیت از طریق مناقصه عمومی به 
شرکت های مجرب و واجد شرایط واگذار نماید.

لذا از متقاضیانی که دارای شرایط زیر می باشند دعوت می گردد تا پس از مطالعه شرایط مناقصه از طریق دریافت اسناد از سامانه ستاد ایران مطابق با اطلاعات درخواستي نسبت 
به دریافت اسناد و بارگزاری پاسخ استعلام در مهلت مقرر شده در سامانه مذکور اقدام نمایند تا پس از ارزیابی و تأیید صلاحیت، جهت شرکت در مناقصه اقدام لازم به عمل آید.

مناقصه گر می بایست متعهد گردد مفاد قانون حداکثری تولید و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی طی بخشنامه شماره ۳۰۲۰۶ مورخ ۹۸/۰۳/۱۵ ریاست محترم جمهوری و 
بخشنامه شماره ۳۶4/۱۹۰۹۱ مورخ ۹۸/۰۳/۱۲ مجلس شورای اسلامی جهت تامین این کالا رعایت نموده است.

الف : شرایط انجام کار  1- دارا بودن تجهیزات و امکانات و تخصص لازم و توانایی انجام کار 2- دارا بودن توانایی مالی و فنی کافی جهت انجام موضوع مناقصه
3- دارا بودن شخصیت حقوقی 4- مناقصه گر نباید مشمول قانون منع مداخله در معاملات و مناقصات باشد.

ب : دریافت اسناد و ارسال پاسخ استعلام   1- اعلام آمادگی از طریق دریافت اسناد در سامانه ستاد ایران )www.setadiran.ir( و ارسال پاسخ استعلام )مدارک ارزیابی کیفی( 
مطابق زمان بندی اعلام شده  2- دریافت اسناد و بارگزاری مدارک تا تاریخ درج شده در سامانه ستاد ایران الزامی می باشد.

3- کلیه مدارک باید در مهلت مقرر به صورت منظم و دسته بندی شده در پوشه های مجزا و با نام، مطابق دستور العمل بارگزاری مدارک ارزیابی کیفی پیوست اسناد مناقصه در سامانه 
ستاد ایران بارگزاری شوند و به مدارک ارسالی مبهم، ناقص،مخدوش و دارای مغایرت و همچنین مدارکی که بعد از مهلت مقرر ارسال گردد به هیچ عنوان ترتیب اثر داده نخواهد شد.

- زمان گشایش پاکات بعد از ارزیابی کیفی پیشنهادها و مطابق شرایط اعلام شده در دفترچه مناقصه به اطلاع مناقصه گران خواهد رسید.
www.lorc.ir :آدرس اینترنتي شرکت پالایش نفت لاوان

آدرس : هرمزگان، بندرعباس، گلشهر شمالی، بلوار دانشگاه، بلوار مصطفی خمینی، پلاک ۰، ساختمان آریا، طبقه همکف، کد پستی:۷۹۱۵۳-۱۹۷44 
Lavantenders@lorc.ir : تلفن:۰۷۱۳۸۳۱۸۸۸۱ داخلی )۱4۷-۱4۸( و ۰۷۱۳۸۱۷۳4۳۰ - ۰۷۶۹۱۰۹۱۰۸۱، فاکس :۳۸۳۱۸۸۸۲ ) ۰۷۱( آدرس ایمیل

 RLD -0300131-LA تقاضای شماره R- 9021 مخزن  Scuff Band و Tube Seal خرید
)مجوز شماره ۵۳۱۸۲۷۵۷( - )میزان سپرده- ۱,۹۰۶,۳۳۹,۹۰۰ ریال( - )شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: ۲۰۰۳۰۹۳۷۶۹۰۰۰۲۶۲(

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومی:۱4۰۳/۰۸/۲۰، مهلت دریافت اسناد: ۱4۰۳/۰۹/۰4 ، 
مهلت ارسال پاسخ استعلام )بارگزاری اسناد در سامانه ستاد ایران(: ۱4۰۳/۰۹/۱۸

روابط عمومی و امور بین الملل شرکت پالایش نفت لاوان

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظر به اینکه هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک بندرعباس به شرح رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۳۰۵۴۰۰۰۵۲۳ مورخ
۱۴۰۳/۰۵/۱۶ تصرفات مالکانه خانم فاطمه عابدینی فرزند غلامشــاه در ششدانگ یک قطعه زمین محصور مشتمل بر اطاق با کاربری 
مزروعی به مساحت ۱۰۲۶.۶۶ مترمربع قسمتی از پلاک ثبتی ۱۴۲ فرعی از ۷۷-اصلی که در اجرای رای هیات به ملک مورد تقاضا پلاک 
جدید ۹۲۵ فرعی از اصلی مذکور اختصاص یافت واقع در رضوان قطعه سه بخش دو بندرعباس انتقال مع الواسطه به استناد مواد ۱ و ۳ 
قانون مذکور و ماده ۱۳ آیین نامه اجرایی آن به جهت فوت مالک رسمی مرحوم عبدالرسول جوادی رای به طی تشریفات ثبتی و صدور 
سند مالکیت بنام متقاضی مذکور صادر گردیده است و مقرر گردید پس از انتشار آگهی مذکور و سپری شدن مهلت واخواهی سند مالکیت 
رسمی صادر و تسلیم گردد لذا در اجرای ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی رای مذکور در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز در روزنامه های کثیر الانتشار و محلی و جهت اطلاع عموم و مالک و صاحبان حقوق آگهی میگردد چنانچه 

ظرف مهلت دو ماه از تاریخ اولین انتشار آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل، اعتراضی از طرف کسی به اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو بندرعباس تسلیم 
نگردد سند مالکیت بر اساس مفاد رای فوق در حدود و صلاحیت وفق مقررات صادر خواهد گردید در صورت وصول اعتراض معترض می بایست از تاریخ تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت منطقه دو بندر عباس ظرف مهلت یک ماه به دادگاه صالح محل مراجعه و تقدیم دادخواست نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت 
محل تحویل دهد پس از سپری شدن مهلت مذکور و عدم ارائه گواهی تقدیم دادخواست اداره ثبت اسناد منطقه دو بندرعباس نسبت به صدور سند مالکیت اقدام 

خواهد نمود و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. ۱۴۰۳/۴۵۳ م الف
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فروردین :
اگر احساس می کنید که ممکن است اضافه وزن 
اعتمادبه نفس شما را کاهش دهد؛ بهتر است هر 
چه زودتر یک رژیم غذایی ســالم برای خودتان انتخاب کرده 
و طبق دســتورات آن عمل کنید و ورزش کردن را در اولویت 
زندگی تان قرار دهید تا از اعتمادبه نفس بالا نهایت استفاده را 
ببرید.به خواسته های همسر خود توجه داشته باشید؛ زیرا عدم 

توجه می تواند ارتباط شما را بر هم زند.
  اردیبهشت :

شما برای پیشرفت در زندگی تان نیاز به تغییرات 
بزرگی در سبک زندگی و انتخاب اولویت هایتان 
دارید.ایده هایتــان را با همکاران خود در میان 
بگذارید تا بتوانید از آنها بهترین استفاده را ببرید و بتوانید ارتقای 
شغلی بگیرید.افراد زیادی وجود دارند که سعی می کنند با نظر 

دادن انرژی شما را منفی کنند.
  خرداد :

برای سریع تر پیش رفتن کارهایتان از راه حل های 
میان بر استفاده کرده و در مصرف انرژی و زمان 
صرفه جویــی کنیــد.در تصمیم گیری هایی که 
مربوط به سرمایه گذاری است؛ هوشمندانه رفتار کنید تا بتوانید 
در آینده سود بسیاری به دست آورید.به زودی در جمعی قرار 
می گیرید که بهتر است با افراد آنجا ارتباط قوی تری بسازید؛ 

زیرا آنان می تواند در پیشرفت شغلی شما بسیار مؤثر باشند.
  تیر :

شما مدیر بسیار خوبی هستید؛ بهتر است از این 
بعد از شخصیت خود نهایت استفاده را ببرید تا 
بتوانید پیشرفت چشمگیری در محل کار خود 
داشته باشید.اگر قصد خرید ملک یا ماشینی را دارید؛ بهتر است 
آن را به کمی تأخیر بیندازید و بیشتر درباره این معامله تحقیق 
کنید.این روزها چالش های زیادی در زندگی شما به وجود آمده 
است؛ اما نگران نباشید که با توکل کردن به خداوند و تلاش و 

کوشش از پس چالش ها برمی آیید.
  مرداد :

به مشــکلات کم ارزش در زندگی تان اهمیت 
ندهید؛ زیرا این کار باعث می شود که تمرکزتان 
برای پیداکردن راه حل ها کم شــود و نتوانید از 
پس مشکلات به خوبی بر بیایید.روی نقاط ضعف خود تمرکز 
نکنید و توجهتان را روی نقاط قوتتان بگذارید تا بتوانید آنها را 

گسترده تر کنید.
 شهریور :

امروز هدیه فوق العاده ای از طرف خداوند به شما 
می رسد که باعث خوشحالی شما و عزیزانتان 
می شود؛ قدر آن را بدانید و برای داشتن این خبر 
خوب شــاکر خداوند باشید.از انتقادکردن به نزدیکانتان دست 
بردارید؛ زیرا این کار باعث کم شدن ارتباط و ازبین رفتن روابط 

دوستانه شما می شود.
 مهر :

این روزها بیش از گذشــته به احساســات و 
ندای قلب خود گوش دهید؛ البته ســعی کنید 
در ایــن میان هیچگاه منطق را فراموش نکنید 
و در تصمیماتتان از هر دوی آنها کمک بگیرید.شــما همیشه 
زمان زیادی را برای خانواده خود گذاشته اید و برای آنها ارزش 
زیادی قائل بوده اید؛ اما بهتر است امروز بیشتر به فکر خودتان 

باشید.
 آبان :

بیشــتر در زندگی ریسک داشــته باشید و از 
حاشیه امنی که دارید فاصله بگیرید؛ بااین حال 
عجله را کنــار بگذارید و با صبر پیش بروید.
کارهایی را انجام دهید که تابه حال انجام نداده اید تا به نتایجی 

دست پیدا کنید که هیچ وقت برایتان اتفاق نیفتاده بود.
 آذر :

بسیار فداکار و مهربان هستید؛ اما گاهی این نوع 
رفتار شما باعث می شود تا آسیب ببیند؛ بنابراین 
بهتر و بیشتر برای خودتان وقت بگذارید و برای 
هدفــی که در زندگی دارید تمام تلاش خود را به کار بگیرید.
در زندگی خود واقع بین باشید و در مورد چیزی اغراق نکنید و 

خیال پردازی بیش از حد را کنار بگذارید.
 دی :

ذهنی فوق العــاده خلاق و بااســتعداد دارید؛ 
بنابراین باید برنامه های خاصی بریزید تا از آن 
به بهترین نحو ممکن استفاده کنید و به زودی به 
نتایج دلخواه برسید.نسبت به زندگی زناشویی توجه بیشتری 
داشته باشــید و از آن مراقبت کنید؛ حتی برای حل مشکلات 

می توانید از یک مشاور متخصص خانواده کمک بگیرید.
   بهمن :

شما بســیار فروتن و مهربان هستید؛ اما گاهی 
لازم اســت تا خودتان را بیش از بقیه دوست 
داشــته باشــید و به خودتان اهمیت دهید.با 
موفقیتی که به دســت می آورید به خودتان پاداش دهید؛ مهم 
نیست که چقدر کوچک یا پیش پاافتاده باشد.از کسانی که پیش 
از حد دروغ می گویند یا در تلاش اند تا کارهایشــان را بزرگ 
جلوه دهند دور بمانید؛ زیرا این گونه افراد انرژی منفی از خود 

ساطع می کنند.
  اسفند : 

هر چه سریع تر برای آینده زندگی خود تصمیم 
بگیرید و تکلیفتان را با خود مشــخص کنید.
دیدگاه خود را نسبت به زندگی تغییر دهید؛ زیرا 
شما همیشه نیمه خالی لیوان را می بینید و این گونه نمی توانید 
به اتفاقات پیرامون خود امید داشــته باشید.بیش از حد نسبت 
به آینده نگرانید. می توانید بــا توکل به خدا این حس را کنار 
بگذارید. با دوستان قدیمی خود که مدت هاست با آنها معاشرت 
نمی کنید؛ ارتباط بگیرید و خاطرات قدیمی خود را با آنها مرور 

کنید.
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سید ابوالحسن جعفری سرویس استان ها // 
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر 
گفت: سهم جوانان استان بوشهر در استخدام 
مراعات و توجه ویژه به آنان شود و این صنایع 
فضای اشــتغال برای جوانان استان را فراهم 

کنند.
   به گزارش خبرنــگار دریا، آیت الله غلامعلی 
صفایی بوشهری در خطبه های نماز جمعه بوشهر 
با گرامیداشت چهلمین ســال تأسیس وزارت 

اطلاعات توســط امام راحل، اظهار کرد: امنیت 
یکی از ابعاد مهم حیــات یک جامعه و عرصه 
پیشرفت و توسعه است.وی اضافه کرد: اگر امنیت 
در یک جامعه نباشــد قطعاً آن جامعه فروپاشی 
درونی می شود و دشمنان نظام اسلامی ایران از 
ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی دنبال این بودند که 
امنیت کشــور به ویژه در مرزها و پس از آن در 
متن کشور دچار تزلزل کنند و خوشبختانه جامعه 
اطلاعاتی کشور و وزارت اطلاعات در این زمینه 

محکم اقدام کردند و اکنون ما شاهد امنیت پایدار 
در کشور هستیم.صفایی بوشــهری با تأکید بر 
توجه به حل مشکلات اقتصادی جامعه تصریح 
کرد: از مجلس و دولت درخواســت می شود در 
زمینه وضعیت اقتصادی و معیشــت مردم اقدام 
مؤثر و کارآمد داشته باشند.نماینده ولی فقیه در 
استان بوشــهر اضافه کرد: شرایط معیشتی مردم 
می طلبد که ان شاءالله با تلاش همگانی یک روند 
مثبت داشته باشند و این سختی های معیشتی هر 

چه زودتر برطرف شود.خطیب نماز جمعه بوشهر 
با اشــاره به عرصه های صنعتی، مراکز نفت، گاز 
و پتروشــیمی، نیروگاه اتمی و دیگر واحدها و 
تأسیسات صنعتی استان بوشهر، بیان کرد: توصیه 
می شود ســهم جوانان استان بوشهر در استخدام 
مراعات و توجه ویژه به آنان شود و این صنایع 
فضای اشتغال برای جوانان استان را فراهم کنند.

امام جمعه بوشــهر ادامه داد: کســانی که دارای 
شرایط خاص مهارت و مدرک هستند می توانند 

روند مدیریتی را طــی کنند تا مدیران موفق در 
آن عرصه ها باشند، اکنون در برخی از این مراکز، 

نخبگان بومی استان بوشهر موفق عمل کرده اند.

صنایع، فضای اشتغال برای جوانان بوشهر فراهم کنندصنایع، فضای اشتغال برای جوانان بوشهر فراهم کنند

  ســید ابوالحســن جعفری سرویس 
اســتان ها //رئیس اتاق بازرگانی بندر 
اقتصادی  بوشهرگفت: حل مشــکلات 
خرما و گســترش بازار صادراتی آن از 

مهمترین رویکردهای این اتاق است. 
  بــه گــزارش خبرنگاردریا ؛ خورشــید 
گزدرازی افزود: برپایی ششمین نمایشگاه و 
همایش ملی خرما و صنایع وابسته با حمایت 

بخش خصوصی و دستگاه های اجرایی استان 
فرصتی برای رونق بازار این محصول است.
وی بیان کرد: اتاق بازرگانی بوشهر و انجمن 
خرمای استان، این نمایشگاه را به منظور تقدیر 
از کشــاورزان و فعالان بخش های مختلف، 
به یک رویــداد ثابت تبدیل کردند.گزدرازی 
همچنین از قوای ســه گانه خواست با هدف 
کاهش مشــکلات نخل داران توجه بیشتری 

به اقتصاد خرما داشــته باشــند.رئیس اتاق 
بازرگانی بوشهر ادامه داد: کشورهای آسیای 
جنوب شــرقی و اوراسیا بازارهای مناسبی 
برای صادرات خرما هستند که با برنامه ریزی 
جامــع و حمایت مســئولان، می توان بازار 
این محصول اســتراتژیک را رونق داد.وی 
خرما  بین المللی  نمایشــگاه  گفت:ششمین 
و صنایع وابســته در بوشهر، علاوه بر استان 

میزبان، شــرکت های فعــال در زمینه این 
صنعت از اســتان های تهران، خوزســتان، 
هرمزگان، سیســتان و بلوچســتان، یزد ، 
خراســان رضوی و فارس نیز حضور دارند.

گزدرازی تصریح کرد:در مدت زمان برپایی 
نمایشــگاه، هیات های خارجی از ۶ کشور 
افغانستان، پاکستان، قرقیزستان، عراق، روسیه 

و بنگلادش از این نمایشگاه بازدید می کنند.

رئیس اتاق بازرگانی بوشهر:

توسعه صادرات خرما، اولویت اصلی اتاق بازرگانی بوشهر است

علیرضا حائری زاده سرویس استان ها // رئیس سازمان 
جهادکشاورزی استان یزد اعلام کرد: به دلیل تغییر اقلیم 
و وابســتگی به نهادهای دامی، پرورش شتر می تواند به 
عنوان ســنبل اقتصاد مقاومتی در این زمینه به استان 

کمک بسزایی کند.
   به گــزارش خبرنگار دریا، محمد علــی حاتمی زاده طی 
ســخنرانی خود در اولین کنگره بین المللی و چهارمین کنگره 
ملی شتر در شهرستان بافق، بیان کرد: از دیرباز تا کنون صنعت 

پرورش شتر در مناطق کویری رونق داشته و در حال حاضر 
نیز با توجه به اقلیم از این حیوان ارزشمند به عنوان دام آینده 
کشــور یاد می شود.وی ضمن اشــاره به ویژگی های زیست 
محیطی شتر، اظهار کرد: با وضعیت مراتع ضعیفی که در استان 
وجود دارد، پرورش این دام می تواند به توسعه پایدار اقتصادی 
و زیستی نقش اساسی داشته باشد.به گفته این مقام مسئول، طی 
تفاهم نامه ای که مابین جهادکشاورزی استان یزد و معادن ایجاد 
شده و طبق مسئولیت اجتماعی، معادن باید در خصوص کاشت 

و توسعه مراتع شــورورز تلاش کرده و محیط را به گونه ای 
آماده سازند که امکان پرورش شتر در آن فراهم شود. حاتمی 
زاده در ادامه خاطر نشان کرد: استان یزد دارای ۴ میلیون هکتار 
مرتع است که یک میلیون هکتار آن بلامعارض بوده در اختیار 
صنعت شترداری قرار دارد.رئیس سازمان جهادکشاورزی در 
پایان گفت: ظرفیت شتر در استان یزد حدود ۱۵ هزار نفر بوده 
و بیش از ۲۰۰ شــتردار مجرب با دانش بومی خود در حال 

پرورش این دام در شهرستان های مختلف هستند.

 آرزو توکلی ســرویس اســتان ها //  ســه اثر شــاخص 
صنایع دســتی هنرمندان کرمانی در حاشیه برگزاری سی و 
هفتمین نمایشگاه ملی صنایع دســتی تهران با حضور وزیر 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی رونمایی شد. 
   به گزارش خبرنگار دریا، این سه اثر با حضور سید رضا صالحی امیری 
وزیر میراث فرهنگی، مریم جلالی معاون صنایع دستی این وزارتخانه، 
شماری از مسئولان استانی و صنعتگران کرمانی در پاویون استان مستقر 
در نمایشــگاه بین المللی تهران رونمایی شد.این آثار شامل استفاده از 
چرم ماهی در تولیدات کیف دوزی نظر به ملاحظات زیســت محیطی، 
ضدآب بودن، دوام و مقاومت بالاتر نســبت  به چرم گاو و معرفی چرم 

ماهی به  عنوان چرم لوکس است.
  دیگر اثر رونمایی شــده نظر به اســتفاده هنر زیبــای پته کرمان در 
دکوراســیون منزل و از طرفی حرکت به سوی کاربردی کردن صنایع 
دســتی، تولید و تلفیق هنرهای ســنتی و صنایع دستی چهار پایه های 

پاتختی با تلفیق هنر پته دوزی و منبت کاری است.
آخرین اثر نیز تلفیق هنر دوخت پته و مس با اجرای دوخت پته سپس 
نقاشی نقش آن روی مس به شکلی که پته زیر ظرف مسی آینه نقوش 
آن شده و به  صورت پته و مس برای ارائه در مصارف دکوراسیون منازل 

کاربرد دارد.
   اســتان پهناور کرمان چند اقلیمی و دارای بیشــترین تنوع در حوزه 
صنایع دستی است و ۱۰۳ رشته در این حوزه وجود دارد که ۳۵ رشته  

شاخص از جمله پته دوزی، قالیبافی، گلیم بافی و مس گری است.

رئیس جهادکشاورزی یزد خبرداد

توسعه پرورش شتر به عنوان دام آینده استان یزدتوسعه پرورش شتر به عنوان دام آینده استان یزد
رونمایی از سه اثر صنایع دستی رونمایی از سه اثر صنایع دستی 

کرمان با حضور وزیر میراث فرهنگیکرمان با حضور وزیر میراث فرهنگی

حسن سیلاوی سرویس استان ها // دادستان 
عمومی و انقلاب مرکز خوزستان از عزم جدی 
این دادستانی برای مقابله با تهدیدهای مربوط به 

استفاده غیرمجاز از منابع برق خبر داد.
   به گزارش خبرنگار دریا، در نشستی که با محوریت 
مقابله با انشــعابات غیرمجاز بــرق و جمع آوری 
دســتگاه های استخراج رمز ارز و با حضور دادستان 
عمومی و انقلاب مرکز استان خوزستان و مدیران برق 
منطقه ای اهواز برگزار شــد، بر لزوم برخورد قاطع با 
انشعابات غیرمجاز و جمع آوری دستگاه های استخراج 
رمز ارز تاکید شد.دادستان مرکز استان خوزستان در 
این نشســت خواستار رفع مشــکلات ریشه ای و 
اقدامات زیربنایی در حوزه برق شــد و گفت: انتظار 

مردم این اســت که به جای رفع مقطعی مشکلات 
موجود، اقدامات اساسی و زیربنایی انجام و مشکلات 
به صورت ریشه ای حل شود.امیر خلفیان تصریح کرد: 
عدم توجه به دفع صحیح فاضلاب و آب های سطحی 
در اســتان، امروز تبدیل به یک مسئله اساسی شده 
است که هر سال در فصل بارش، مشکلاتی را برای 
شهروندان ایجاد می کند و چنانچه در حوزه برق نیز 
تعلل شــود، در آینده نزدیک در این حوزه نیز دچار 
مسائل مشــابهی خواهیم شد.وی با تاکید بر تکلیف 
قانونی دادسراها در نظارت بر حقوق عامه، افزود: این 
مسائل و مشکلات از مطالبات بحق مردم است و در 
صورت عدم توجه دستگاه های متولی، طبق قانون و 
در چارچوب ترک فعل با آن برخورد می شود.خلفیان 

با تاکید بر لزوم تأمین آســایش عمومی و پایداری 
شــبکه برق برای شــهروندان، بیان داشت: دستگاه 
قضائی برای ارتقای رفاه عمومی مردم و تأمین برق 
پایدار، در کنار عوامل اجرایی ایستاده است.دادستان 
مرکز استان همچنین بر لزوم فرهنگ سازی در میان 
شهروندان برای جلوگیری از استفاده غیرمجاز از برق 
تاکید کرد و گفت: در مناطقی که جمع آوری انشعابات 
غیرمجاز صورت می گیرد، باید به امکانات و نیازهای 
این مناطق نیز رسیدگی تا امکان اقدامات مؤثر فراهم 
شود.خلفیان افزود: مردم نیز باید با اقدامات رسانه ای و 
فرهنگی، متوجه این موضوع شوند که برق نیز ظرفیت 
محدودی دارد و با استفاده غیرمجاز و بی رویه از آن، 
شبکه توزیع با مشــکل روبرو شده و برق رسانی به 

شهروندان مختل می شود.خلفیان با اشاره به صراحت 
مواد قانونی در برخورد با اســتفاده غیرمجاز از برق 
و انشــعابات غیرقانونی، گفت: در بخش تعزیرات 
قانون مجازات، احکام مشخصی برای متخلفان وجود 

دارد.وی اظهار کــرد: مطابق قوانین، افرادی که اقدام 
به سرقت انرژی یا دســتکاری در لوازم اندازه گیری 
برق می کنند، از طریق مراجع قانونی تحت پیگرد و 

مجازات قرار می گیرند.

عزم جدی دادستان اهواز برای مقابله با استفاده غیرمجاز از برق
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  معرفی کتاب 
  عنوان : مسخ

  نویسنده : فرانتس کافکا
کتاب مســخ اثر فرانتس کافکا، یکی از مهم ترین و 
تأثیرگذارترین آثار ادبیات قرن بیســتم است. این 
داستان کوتاه که در سال ۱9۱۵ منتشر شد، به طرز 
نمادینی به موضوعاتــی همچون از خودبیگانگی، 
انزوای انســانی، و بی رحمی روابــط خانوادگی و 

اجتماعی می پردازد.
  خلاصه داستان:

مسخ داستان زندگی مرد جوانی به نام گرگور سامسا 
است که یک روز صبح از خواب بیدار می شود و با 
وحشت درمی یابد که به موجودی شبیه به حشره ی 
غول پیکر تبدیل شده است. گرگور، که قبلًا تنها منبع 
درآمد خانواده اش بود و به ســختی کار می کرد تا 
مخارج خانواده را تامین کند، ناگهان در بدن جدیدش 
احساس تنهایی و بیگانگی می کند. خانواده اش ابتدا 
به او محبت نشــان می دهند، اما به تدریج از او دور 

می شوند و از وجودش خجالت می کشند.

  درون مایه ها و مضامین اصلی:
 • از خودبیگانگی و انزوا: مسخ شدن گرگور نمادی 
از انزوا و از خودبیگانگی است که در جامعه مدرن 
تجربه می شود. او دیگر نمی تواند ارتباطی با دنیای 
اطرافش داشته باشــد و حتی خانواده اش نیز از او 

فاصله می گیرند.
 • بحران هویت: گرگور، در قالب یک حشره، تلاش 
می کند تا هنوز به نقش های اجتماعی و خانوادگی اش 
وفادار بماند، اما به مرور می پذیرد که دیگر جایگاهی 

در زندگی پیشین خود ندارد.
 • روابط خانوادگی و بی رحمی اجتماعی: مســخ 
شدن گرگور باعث می شود خانواده اش به او به چشم 
باری اضافی نگاه کنند. این موضوع نقدی به وابستگی 
افراد به منافع مادی و بی رحمی جامعه در مواجهه با 

افرادی است که دیگر سودی برای آن ندارند.
  برشی از کتاب 

 در اینجا چند بخش از کتاب مسخ اثر فرانتس کافکا 
را آورده ام. این جملات، فضای تیره و اضطراب آور 
داســتان و همچنین حس انزوای شخصیت اصلی، 

گرگور سامسا، را به خوبی نشان می دهند:
۱. وقتی گرگور سامســا یک روز صبح از خواب 
آشفته ای بیدار شــد، خود را در بسترش دید که به 
حشره ای عظیم تبدیل شده بود. او به پشت خوابیده 
بود و می دید که شــکم سخت و زره پوش اش مانند 
تخته ای براق به هوا بلند شده و روی آن قوسی زده 

است.
۲. چه می شد اگر دوباره می توانستم بخوابم و همه 

این کابوس ها را فراموش کنم؟
)گرگور در لحظات ابتدایی مســخ شدن، در حال 

تلاش است تا از واقعیت جدید خود فرار کند.(
۳. او به این فکر افتاد که در گذشته چقدر به خاطر 
خانــواده اش کار کرده بود و حالا که به این موجود 
بی ارزش تبدیل شده است، دیگر هیچ کس به او نیازی 

ندارد.
۴.تنها چیزی که او را زنده نگه می داشت، محبتی بود 
که به خانواده اش داشــت. اما حالا احساس می کرد 
که آن ها او را تنها گذاشته اند و از او فاصله گرفته اند.

۵.  گرگور حس می کرد کــه دیگر هیچ تعلقی به 
این دنیا ندارد؛ جهانی که در آن زمانی انســان بود 
و با ســختی و زحمت زندگی می کرد، اکنون برای 
او همچون زندانی بی انتها شــده بود. این جملات، 
زبانی ساده اما تاثیرگذار دارند و احساس ناامیدی 
و بیگانگی گرگور را به خوبی به تصویر می کشند. 
کافکا با نوشتن این اثر به بررسی روان انسان و انزوای 
اجتماعی پرداخته و از این طریق یکی از تاریک ترین 

زوایای روح انسان را به نمایش گذاشته است.

  دیدن این خانه را از دست ندهید 
 خانه یغمایی ها از دیدنی های شــاهرود است و سابقه ساخت آن در این شهر 
به بیشتر از یک قرن می رسد. خانه یغمایی های شاهرود با اصول معماری اقلیم 
کویری ایران بنا شــده است. گردشگرانی که از دیدن خانه های تاریخی لذت 
می برند، در سفر به شهر شاهرود بازدید از خانه یغمایی ها را در اولویت خود 
قرار می دهند. یغمایی، تاجر معروف شهر شاهرود دستور ساخت خانه  یغمایی ها 
را داد و نام این خانه از نام همین تاجر گرفته شده است. درست است که این 
خانه در شاهرود ساخته شده ولی معماری آن شبیه خانه های تاریخی یزد است.

به گزارش ایرنا، خانه یغمایی ها از دیدنی های شاهرود است و سابقه ساخت آن 
در این شهر به بیشتر از یک قرن می رسد. خانه یغمایی های شاهرود با اصول 
معماری اقلیم کویری ایران بنا شــده است. گردشگرانی که از دیدن خانه های 
تاریخی لذت می برند، در سفر به شهر شــاهرود بازدید از خانه یغمایی ها را 
در اولویت خود قرار می دهند.خانه تاریخی یغمایی ها در سال ۱۳۰۵ هجری 
شمســی در شهر شاهرود و استان سمنان بنا شد. زمان ساخت خانه در اوایل 
دوره پهلوی بود و معماری بنای خانه یغمایی را استاد مهدی حیدریان به عهده 
داشت. او خانه را به اسلوب و سبک معماری خانه های یزد ساخت. مهم ترین 
ویژگی خانه یغمایی های شاهرود، شاخصه هایی چون بادگیر و حوض خانه 
است. خانه یغمایی ها یک حیاط مرکزی دارد و ورودی آن از طریق یک راهرو 
به حیاط خانه متصل می شود.بنای خانه یغمایی های شاهرود به نسبت دیگر 
بادگیرها، سخت و پیچیده ساخته شده و ارتفاع آن به نسبت دیگر بناها، بلندتر 
است. خانه یغمایی ها بیشتر جنبه تزیینی دارد تا جنبه کاربردی. شباهت دیگر 
خانه یغمایی ها به خانه های یزدی، بنای اتاق حوض خانه زیر بادگیر اســت. 
حوضچه ای در وســط اتاق قرار دارد که هوای ورودی از بادگیر با برخورد به 
آن کاهش می یابد، گردوغبار از آن زدوده می شود و هوایی خنک و عاری از 
غبار وارد فضای خانه می شود. بادگیر خانه، بالای درب ورودی خانه است و 
از سر کوچه مشاهده می شود.تاریخچه خانه یغمایی های شاهرود به یک قرن 
پیش می رسد. خانه یغمایی به دستور یغمایی، تاجر شهر شاهرود بنا شد و نام او 
روی خانه ماندگار شد. این تاجر به شهر یزد علاقه بسیار داشت و دستور داد 
که خانه یغمایی ها را به اسلوب معماری خانه های تاریخی یزد بنا کنند. وارث 
این تاجر بزرگ، خانه خود را به میراث فرهنگی شهر سپرد و به تجارت روی 
آورد. اگرچه خانه یغمایی در دوره پهلوی ساخته شد؛ ویژگی های معماری عصر 
قاجار بر آن حاکم است و کاملا یک خانه قجری به شمار می رود.اگر قصد سفر 
به شاهرود و بازدید از دیدنی های شهر را دارید، بهترین زمان سفر به شاهرود 
فصل بهار است. شاهرود در اواخر تابستان نیز هوای خوبی دارد و برای بازدید 
از جاذبه های شهر مناسب است. پس بهترین زمان برای بازدید از خانه یغمایی 
ماه های اردیبهشت و خرداد است. در این ماه ها، هم هوای شاهرود مناسب است 

و هم فضای خانه یغمایی ها زیبا و سرسبزتر است.

به دنیای تازه ها خوش آمدید! در این ستون، شما را با جدیدترین اخبار، رویدادها و تحولات روز آشنا می کنیم. از فرهنگ و هنر گرفته تا علم و فناوری، هر آنچه که در دنیای اطراف ما در حال 
وقوع است، در اینجا برای شما گردآوری شده. با ما همراه باشید تا از تازه ترین اطلاعات و تحلیل ها بهره مند شوید!

  چین هم به فناوری ذوب پهپادها از راه دور دست یافت 
چین در فناوری های متعدد نظامی، پیشــرفت هایی داشــته است و 
آن را در یک نمایشــگاه هوایی اخیر در پکن که از چندین فناوری 
نظامی تغییر دهنده از جمله سامانه سلاح های دفاع هوایی متحرک 
رونمایی کرد، نشــان داده است. چین یک سلاح مایکروویو جدید 
ساخته است که می تواند پهپادها یا هواپیماهای بدون سرنشین دشمن 
را در کمتر از یک ثانیه از فاصله بیش از ۳ کیلومتری ذوب و ساقط 
کند.به گزارش ایسنا، در سامانه های دفاعی و ضد حمله، سلاح های 
مایکروویو در مقایســه با سامانه های سنتی بسیار پیشرفته هستند.
به نقل از آی ای، چین در فناوری های متعدد نظامی، پیشرفت هایی 
داشــته است و آن را در یک نمایشــگاه هوایی اخیر در پکن که از 
چندین فناوری نظامی تغییر دهنده از جمله سامانه سلاح های دفاع 
هوایی متحرک رونمایی کرد، نشان داده است.بنا بر گزارش ها، سامانه 

سلاح دفاع هوایی متحرک- fK ۴۰۰۰ قادر به رهگیری کوچکترین 
و سبکترین پهپادها با اســتفاده از »سامانه امواج مایکرو با قدرت 
بالا«)HPm( اســت.این سلاح که توسط شــرکت علوم و فناوری 
هوافضای چین توسعه یافته است، می تواند انفجارهای مایکروویو 
را در کمتر از ثانیه از فاصله تقریباً ۲ مایلی)۳.۲ کیلومتری( رقم بزند.
در سامانه های ضد حمله، سلاح های مایکروویو از سامانه های سنتی 
پیشرفته تر هستند. این سلاح ها سریعتر و کارآمدتر هستند و در حالی 
 که نامرئی هستند، می توانند به یک سطح بزرگتر حمله کنند.سامانه

- fK ۴۰۰۰ همچنیــن دارای یک مجموعه آنتن اســت که تقریباً 
۲۶ فوت)۸ متر( عرض دارد.در این نمایشگاه همچنین یک شرکت 
تولیدکننده الکترونیک نظامی به نام cetc نسخه دوم وسیله نقلیه 
پرتاب کننده جمعی پهپادها را به نمایش گذاشت که دارای ظرفیت 
پرتاب ۴۸ پهپاد اســت که همگی ظرف چهار دقیقه قابل راه اندازی 

هســتند.هر وسیله نقلیه این شرکت می تواند دو مجموعه پهپاد را با 
خود حمل کند.ضمن اینکه در مراسم افتتاحیه این نمایشگاه، چین 
نمایش های پرواز بی سابقه ای از سه نوع هواپیمای جنگنده مخفی را 
به نمایش گذاشت که اولین فیلم از هواپیمای- a ۳۵ J تازه رونمایی 
شده را به نمایش گذاشت.چین همچنین از هواپیمای بدون سرنشین 
وینگ لونگ-ایکس)wing loong-X( رونمایی کرد و برای اولین 
بار قابلیت های کامل ضد زیردریایی خود را به نمایش گذاشت.این 
پهپاد خودران، یک سامانه هوایی بدون سرنشین متوسط پرواز با دوام 
بالاســت که با قابلیت پیمایش زیاد و ظرفیت حمل بار سنگین و 
امکان انجام کارهای متعدد معرفی شده است.کارشناسان می گویند 
این سلاح های جدید چین می توانند در درگیری احتمالی این کشور 
با تایوان یا ســایر قدرت های رقیب در آینده، ورق را به نفع چین 

برگردانند.

تازه ها

نمايندگي استانها:
جنوب سیستان و  بلوچستان  شهریار سروش             09158453646         
کرمان  آرزو توکلی چترودی                          034-91019101     
کهگیلویه و بویراحمد  علیزاده                         09173413270  
یزد    علیرضا حائری زاده                             09334053156          
فارس عزیزاله قهرمانی                                 09171140997   
خوزستان  حسن سیلاوی                             09362706723
بوشهر    مهران سلطانی نژاد                        09211487009
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